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آیا روش انتخاب وزرا در دولت جدید قابل قبول است؟

چه کسی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران می شود

 ستار هاشمی 
یا رضا باقری اصل؟
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مهم ترین موضوع چند هفته گذشته، طرح مطالبات 
از رئیس جمهور منتخب و فراینــد انتخاب وزرا بود؛ 
انتخابی که برای اولین بار به گروهی از افراد ســپرده 
شــد. روال معمول انتخاب وزرا پشت درهای بسته 
بود که قاعدتــاً در نهایت وزیر پیشــنهادی از همین 
دالان های تاریــک و تودرتو بیرون می آمــد. ولی الان 
فهرســتی از افــراد وجــود دارد کــه توســط گروهی از 
افراد دیگر انتخاب شــده  اند. اگر بخواهیــم اما و اگر 
بیاوریم می  توان به راحتی از این فرایند ایراد گرفت؛ 

ولــی حســن بــزرگ ایــن روش عیب هــا 
را می پوشــاند. بــه نظــرم بــرای اولیــن بار 
انتخاب وزرا به نمایندگانی از بخش های 
گوناگون سپرده شده است؛ به طور کلی 
هم می توان مستقل ها و دانشگاهی ها را 
در این گروه ها شناسایی کرد؛ نمایندگانی 
از اقلیت های جامعه در راستای تبعیض 
مثبت و نمایندگان کسب وکارها و بخش 
پرزور سیاسیون. این مثلث که ترکیبی از 
افراد دولتی و عمومی و بخش خصوصی 

را کنار هم جمع کرده بود به نظرم برای اولین بار تجربه 
حزبی را پیش روی ما گذاشــت. آن چه که در جهان 
توسعه یافته مرسوم اســت انتخاب افراد کلیدی در 
مســیرهای حزبی اســت؛ به عبارتی احزاب در طول 
سال فعال هستند و افراد را بررسی و تجزیه و تحلیل 
می کنند. هــر حزبی برای هر موقعیتــی تعدادی فرد 
شناخته شده و مشخص شده دارد؛ این طور نیست 
که بعد از هر انتخابات تازه به این فکر بیفتند که حالا 
چه کسی وزیر شود و لابی های پشت پرده سرنوشت 

یک ملت را تعیین کنند.
بــه نظــرم در ایــن مــدت از برخــی بــزرگان در 
حوزه های متعــدد رفتارهــای مأیوس کننــده دیدیم؛ 
فرصت ســوزی هایی از ســوی برخی رخ داد و معرفی 

جوانــان در اولویت قــرار نگرفت. برخی قمــار کردند 
و آبروی خود را وســط گذاشتند و معلوم نیست این 
قمار به نفع چه کسی اســت. برخی فراموش کردند 
که وزیر پیشنهادی پس از گرفتن رأی اعتماد و وزیر 
شــدن وزیر همه مــردم ایران اســت نه گروهــی که او 
را معرفــی کرده انــد. برخی تصــور کردنــد و می کنند 
کــه تــوان وزارت دارنــد کــه اشــکالی نــدارد؛ اتفاقــاً از 
ویژگی های خوب آقای پزشــکیان یکی همین است 

که اعتماد به نفس را در برخی افزایش داده است.
بنابراین در خوبی و بدی این فرایند حرف 
زیاد است ولی کار بزرگ آقای پزشکیان 
و ظریف این بود که از حرف و معیارهای 
کلی گــذر کردنــد و به مصداق رســیدند؛ 
همــه می دانیم کــه آنهایــی کــه انتخاب 
می کنند و آنهایی که انتخاب می شــوند 
چه ویژگی هایی باید داشته باشند؛ آنچه 
شایســته تقدیــر اســت، انتخــاب کردن 
و رســیدن از مفهــوم به مصداق اســت؛ 
وگرنه در حاشــیه امن حرکت کــردن کار 
سختی نیست؛ همه بلدند جوری از گوشه بروند که 

کم ترین آسیب متوجه آنها شود.
به نظرم زیبایی این فرایند شفاف شدن بود. خصوصاً 
برخی بزرگان که اســتاد حرکت در ســایه و لابی های 
پشــت پرده هســتند، این بار مجبور شــدند شفاف 
روی صحنــه راه برونــد و راه رفتــن آنهــا بســیاری را 

مأیوس کرد.
بازی انتخاب وزرا تازه شروع شده است و امیدوارم در 
این مسیر عقلانیت حاکم باشد؛ حالا پیشنهادهای 
خوبی روی میز اســت کــه می توان دربــاره آنها حرف 
زد؛ حالا می شود متر برداشــت و کارها و دستاوردها 
را اندازه گرفت. امیدوارم این مسیر در ادامه بیش از 

حد منحرف نشود.
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خروج بایدن از انتخابات 
چه تأثیری بر بازار فناوری آسیا گذاشت؟

پــس از اعــلام کناره گیری جــو بایــدن از رقابت های 
ریاســت جمهوری، در روز دوشنبه ســهام های برتر 

فناوری تایوانی با افت روبه رو شدند. 
براســاس گزارش Nikkei Asia، شــاخص تولیــد 
تراشــه های بزرگ ترین ســازنده شــرکت تراشه های 
قراردادی جهان در تایوان، بیش از ۳ درصد سقوط 
کــرد، در حالی که مدیاتــک، برترین توســعه دهنده 
تراشــه های موبایــل جهــان بــر اســاس محموله ها، 
شــاهد کاهــش ۲.۷۷ درصــدی ســهام خود بــود. 
سهام شــرکت یونایتد میکروالکترونیکس، دومین 
شــرکت بزرگ قــراردادی تراشــه تایــوان، بیــش از ۳ 
 ASE Technology درصد کاهــش یافــت و ســهام
Holding، بزرگ تریــن ارائه دهنــده بســته بندی و 

آزمایش تراشــه در جهــان، کمــی بیــش از ۴ درصد 
کاهش یافــت. همچنیــن در ســایر نقاط آســیا این 
کاهش هــا خفیف تــر بــود. به طــوری کــه بازارهــای 
شانگ های و شنژن کمتر از ۱ درصد و شاخص های 
ژاپن و کــره جنوبــی کمــی بیــش از ۱ درصــد کاهش 
یافتند. ســهام فنــاوری در تایــوان  و به طــور کلی در 
آسیا  نیز در اواخر هفته گذشته به دنبال اظهارات 

ترامپ کاهش یافت.
طبــق صحبت هــای جــف پــو مدیرعامــل تحقیقــات 
فنــاوری Haitong Securitie، به دلیــل کناره گیــری 
بایدن از رقابت و نگرانی سرمایه گذاران مبنی بر تسریع 
عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی، ســهام های مربوط به 

فناوری و تراشه ها در این هفته سقوط می کنند.

رضا قربانی

@mediamanager_ir
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 ابلاغ سند ملی هوش مصنوعی
ســند ملی هــوش مصنوعی از ســوی 
محمد مخبــر، سرپرســت ریاســت جمهوری 

برای اجرا به نهادهای ذی ربط ابلاغ شد.

رونمایی تریگ آپ از میکرو وی سی 
تریــگ آپ از خدمــت تــازه اش بــا نــام 
میکــرو وی ســی رونمایی کــرد. میکرو وی ســی 
یک مدل سرمایه گذاری جدید در اکوسیستم 

جهانی است.
 

 احراز هویت ۴۸ میلیون ایرانی در 
پنجره ملی

وزیر ارتباطات بیان کرد: »۴۸ میلیون 
نفر تاکنون در این پنجره احراز هویت شده اند 
و بیش از ۵۰۰ میلیون بار در طی این دو سال از 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند استفاده 

شده است.«
  

 اهدای نشان غزال به دانش بنیان ها
در رویداد ملی معرفی برنامه توسعه و 
حمایت از غزال های دانش بنیان، از ۱۲ شرکت 
غزال دانش بنیان تقدیر و نشــان غزال به آنها 
اعطا شد. جشن ۱۰ هزارتایی شدن شرکت های 
دانش بنیان از دیگر بخش های این برنامه بود.

به گزارش دبیرخانه رویداد لندتــک ایران، دیجی پی، 
مانیســا و ویپــاد بــه حامیــان رویــداد لندتــک ایــران 
پیوســتند. دیجی پــی، اپلیکیشــن پرداخــت و خرید 
اقســاطی و عضــو فین تکــی گــروه دیجی کالا اســت. 
اولین نسخه از این اپلیکیشن اسفند ۱۳۹۷ رونمایی 
شد. مانیسا پلتفرم خدمات مالی خرد و از شرکت های 
زیرمجموعــه گــروه مالــی اعتماد اســت کــه فعالیت 
خود را از ســال ۱۴۰۱ آغاز کــرد. ویپاد یــک بانک تمام 
دیجیتال به پشتوانه بانک پاسارگاد است که با هدف 
ارائه خدمات مالی فراگیر به کاربران در سراسر کشور 

طراحی شده اســت. کارخانه نوآوری رســانه راه کار ۱۷ 
و ۱۸ مردادمــاه رویــداد دوروزه لندتــک ایــران را برگزار 
می  کند. در رویداد بزرگ لندتک بیش از پنجاه نفر از 
مدیران ارشد و کارشناســان اکوسیستم فناوری های 
مالــی و لندتــک ســخنرانی خواهنــد کــرد و تازه ترین 
توصیف ها، تحلیل هــا و خدمات در حــوزه لندتک را 
خواهیم شــنید.  این گردهمایی فرصتی اســت برای 
شبکه ســازی و تعامل میان اعضای این اکوسیستم.  
راه کار همچنیــن قصــد دارد در ایــن رویداد از نقشــه 

اکوسیستم لندتک ایران رونمایی کند.

دیجی پی، مانیسا و ویپاد به جمع 
حامیان رویداد لندتک پیوستند

شکل دهی نظام مالکیت معنوی کشور در فضای مجازی از جمله 
موضوعات مطرح شده در این تفاهم نامه است

امضای تفاهم نامه میان وزارت ارشاد و 
مرکز ملی فضای مجازی

مرکز ملــی فضای مجــازی در پایــگاه اطلاع رســانی 
خود از امضای تفاهم نامه همکاری با وزارت ارشاد 
با هدف طراحی و پیاده ســازی برنامه های اقدامات 
کلان ســند راهبــردی جمهــوری اســلامی ایــران در 
فضای مجازی خبر داد. شــکل دهی نظام مالکیت 
معنوی کشور در فضای مجازی از جمله موضوعات 

مطرح شده در این تفاهم نامه است.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی مرکز ملــی فضای 
مجــازی، معاونــت فرهنگــی، اجتماعــی و امــور 
محتوایی مرکز ملــی فضای مجازی و مرکز توســعه 
فرهنــگ و هنــر در فضــای مجــازی وزارت فرهنــگ 
و ارشــاد اســلامی با هدف »طراحــی و پیاده ســازی 
برنامه های اقدامات کلان ســند راهبردی جمهوری 
اسلامی ایران در فضای مجازی« این تفاهم نامه را 

امضا کردند.
در ایــن تفاهم نامــه، موضوعــات مهمــی ماننــد 

»شکل دهی نظام مالکیت معنوی کشور در فضای 
مجــازی« و »ایجــاد زمینــه تقویــت تولیدکنندگان 
محتــوای فاخر در بســتر ســکوهای داخلــی« مورد 

نظر قرار گرفته است.
همچنین مطابــق با این ســند، همــکاری کمیته ای 
مشترک متشکل از نمایندگان »معاونت فرهنگی، 
اجتماعــی و امــور محتوایــی مرکــز ملــی فضــای 
مجازی« و »مرکز توســعه فرهنــگ و هنر در فضای 
مجازی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی« تشکیل 
خواهــد شــد کــه در ایــن کمیتــه، محورهایــی چون 
»توسعه و ارتقای بخش فضای مجازی جشنواره ها 
و رویدادهای مرتبط با حوزه مأموریتی مرکز توسعه 
فرهنگ و هنــر در فضای مجازی« و »مشــارکت در 
ســاماندهی و بهره بــرداری از ظرفیــت مؤسســات 
فرهنگی دیجیتال در زیســت بوم فرهنگی و فضای 

مجازی کشور« پیگیری خواهند شد.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

۷ مطالبه مهم اکوسیستم 
 استارتاپی و نوآوری 

از رئیس جمهور
انتخاب این مطالبات براساس بیشترین درصد 

تکرارشان توسط فعالان این حوزه بوده است

REVIEWبررسی

نگاهی آماری به مطالبات 
فعالان اکوسیستم استارتاپی 

از مسعود پزشکیان

دسترسی به اینترنت 
آزاد در صدر مطالبات

نزدیــک بــه ۱۴۰ بنیان گــذار، مدیرعامــل و 
فعــال اکوسیســتم اســتارتاپی در گزارشــی 
که کارنگ طی دو هفته گذشــته تهیه کرده، 
مطالبــات و پیشــنهاد های خــود را از دولــت 
مسعود پزشکیان عنوان کردند. شماره ۱۴۲ 
هفته نامــه کارنــگ به  بازتــاب ایــن مطالبات 

اختصاص یافته بود.
رفــع فیلترینگ و افزایش ســرعت و کیفیت 
اینترنــت، اعتمــاد بــه بخــش خصوصــی و 
رفع نــگاه امنیتی، بهبود فضای کســب وکار 
از جملــه درحــوزه مالیــات و بیمــه، توجه به 
ابرچالــش مهاجــرت نیــروی انســانی، رفــع 
تحریم هــا و بهبــود ارتباطــات بین المللی در 
حــوزه ســرمایه گذاری و تنظیم گری درســت 
در حوزه هــای نوظهــور فنــاوری از مهم تریــن 
محورهایــی بــود کــه توســط ایــن فعــالان به 
عنــوان مطالبــات اصلــی حــوزه اقتصــاد 
دیجیتال و نوآوری از دولت چهاردهم مطرح 

شد.
به طــور طبیعــی بخشــی از مطالبــات میــان 
فعالان این حــوزه مشــترک بــود و برخی نیز 
به شــکل تخصصی تر به حــوزه کاری افراد و 
کسب وکارشــان مرتبــط می شــد. در تحلیل 
آماری مطالبات مطرح شــده، تــلاش کردیم 
محورهــای اصلی را براســاس تعــداد افرادی 
که به آنها اشــاره کرده اند دسته بندی کنیم. 
همان طــور کــه پیش بینی می شــد وضعیت 
اینترنــت و محدودیت هــای آن در کشــور 
مهم ترین مطالبه ای است که از سوی تعداد 
زیــادی از فعــالان حــوزه اقتصــاد دیجیتــال 
مطــرح شــده و بــه نظــر می رســد یکــی از 
مهم تریــن مأموریت های دولــت آینده برای 
توســعه این حوزه پیگیری و حل این چالش 

است. 
از آنجا که امروزه دیگر کمتر کسی را می توان 
در جامعه یافت که با اینترنت و خدماتی که 
در این بستر ارائه می شود ســروکار نداشته 
باشــد، این مطالبه محــدود به اکوسیســتم 
اســتارتاپی و نوآوری نمی شــود و می تــوان از 
آن به عنــوان یــک خواســته در ســطح ملــی 
یــاد کــرد. بنابرایــن حــل مســئله اینترنــت و 
محدودیت های آن می تواند سیگنال مثبتی 
از ســوی حاکمیت به جامعه و کسب وکارها 
باشــد و حتــی در کاهــش رونــد مهاجــرت 
نیروهــای کار متخصص بــه خارج از کشــور 

مؤثر باشد.

دسترسی به اینترنت آزاد و رفع فیلترینگ

۳۰ درصــد از فعــالان این حوزه دسترســی بــه اینترنــت آزاد و رفــع فیلترینــگ را به عنــوان یکی از 
محوری ترین مطالبات خود از دولت چهاردهم عنوان کرده اند. رفع فیلتر پلتفرم هایی مانند یوتیوب، 
گوگل پلی، ایکس )توییتر(، اینستاگرام و… از مواردی است که شرکت کنندگان در این نظرسنجی 
به آن اشاره کرده اند. رفع فیلتر گوگل پلی مهم ترین خواسته فعالان صنعت بازی است. آنها تأکید 
می کنند که اگر چنین اتفاقی رخ ندهد بسیاری از کسب وکارهای فعال در این حوزه از بین خواهند 
رفت. همچنین فعالان حوزه لجســتیک نیز با توجه به نقشی که اینســتاگرام در فروش آنلاین و 

رونق اقتصاد دیجیتال و به  دنبال آن لجستیک دارد، خواستار رفع فیلتر این پلتفرم شده اند.

بهبود و محدودسازی سیاست گذاری

مطالبه »بهبود و محدودسازی سیاست گذاری« در رده بعدی جزو موضوعاتی بود که ۱۸ درصد 
از شرکت کنندگان در این نظرسنجی به آن اشــاره کرده اند. تعدد تنظیم گران و تنظیم گری های 

غیر کارشناسانه از جمله چالش هایی است که فعالان اکوسیستم به آن اشاره کرده اند.

بهبود فضای کسب وکار

»بهبود فضای کســب وکار« شــامل مواردی مانند مالیات، بیمه، صدور مجوز و… از محورهای 
دیگری اســت که ۱۶درصد از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال و نوآوری به عنوان مطالبه از دولت 

مسعود پزشکیان مطرح کردند.

توجه به مهاجرت نیروی انسانی اکوسیستم

۹درصــد از فعــالان اکوسیســتم از مســعود پزشــکیان و تیم همــراه او خواســته اند بــه موضوع 
مهاجرت نیروی انسانی توجه کنند و برای این چالش که هر روز جدی تر می شود راه  حلی بیابند.
مهاجــرت نیروهای انســانی متخصص بــه کشــورهای دیگــر و همچنیــن پدیــده دورکاری برای 
شــرکت های خارجی در ازای دریافت حقوق دلاری باعث شــده در چند ســال اخیر بســیاری از 
شــرکت ها در زمینه جذب نیروهای متخصص با مشکل مواجه شــوند. چالشی که با ادامه دار 
بودن موج مهاجرت عمیق تر خواهد شد اما تا کنون از ســوی حاکمیت راه  حلی برای آن در نظر 
گرفته نشده است. تمرکز روی بهبود حوزه برند کارفرمایی در کشور نیز از موضوعاتی بود که در 

این زمینه مطرح شده است.

رفع تحریم ها و توسعه بازار بین المللی

۱۲درصد از شرکت کنندگان در نظرســنجی تحلیلی کارنگ بر موضوع »رفع تحریم ها و توسعه 
بازار بین المللی« تأکید کرده اند و حل برخی از مشــکلات عمده اکوسیســتم را منوط به تحقق 
این موضــوع دانسته اند. دسترســی به ســرویس های بین المللــی مانند خدمات کســب وکاری 
گوگل، گوگل ادز، کلادفلر و… نیز از دیگر مطالباتی اســت که در این زمینه مطرح شــده اســت. 
همچنیــن برخی از فعــالان مطــرح کرده اند کــه حداقل انتظــار از دولــت آینده این اســت که در 
وضعیت فعلی، شــرایط تعامل با کشــورهایی که در حال حاضر بحث هــای تحریمی کمتری با 

ایران دارند تسهیل شود.
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بهبود و محدودسازی سیاست گذاری

رفع نگاه امنیتی به پلتفرم ها

رفع نــگاه امنیتی بــه پلتفرم ها و اعتمــاد به بخش 
خصوصی مطالبه ای اســت که ۴درصــد از فعالان 
حــوزه اکوسیســتم آن را مطــرح کرده انــد. فعــالان 
می گوینــد باید به جــای نــگاه امنیتی، ایــن حوزه را 
به عنوان فرصتــی در نظر گرفت که ظرفیت رشــد 
ویژه ای دارد و در صورت توسعه می تواند منجر به 

بهبود شرایط اقتصادی کشور شود.

سایر مطالبات

۵ درصد از شرکت کنندگان در این نظرسنجی نیز مطالبات دیگری شــامل مبارزه با قاچاق، تقویت تجارت 
الکترونیکی رســمی، محدودســازی قیمت گذاری دســتوری، عدم رقابــت دولتی هــا و خصولتی ها با بخش 

خصوصی را مطرح کرده اند.
رفع انحصارگرایی نیز از مطالبات دیگری است که از ســوی فعالان اکوسیستم مطرح شده است. آنها باور 
دارند تــلاش رئیس جمهور بــرای حضور بخش خصوصــی واقعی و محدود کــردن فضای رانــت، انحصار و 
دخالت های شــرکت های دولتی یا گاه خصولتــی، می تواند مزیت هــای رقابتی واقعی را ســازماندهی کند و 

تولید، واردات و صادرات را بهبود بخشد.
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اتفاقی که اخیراً برای خدمات ابری مایکروســافت 
افتاد، سیستم ارتباطی کشورهای زیادی در جهان 
را با مشکلاتی جدی همراه کرد؛ مشکلی که گفته 
می شود به دلیل به روزرسانی معیوب از سوی یک 
شرکت امنیت سایبری به نام کراود استرایک برای 

مایکروسافت پیش آمد.
طبــق آنچــه در رســانه ها دیــده می شــود ایــران از 
معــدود کشــورهایی اســت کــه در پی ایــن اختلال 
در سیســتم های وینــدوز مایکروســافت دچار این 
اختــلال نشــده اســت. برخــی از کاربــران فضــای 
مجازی ایران را به جزیره ای تشبیه کرده اند و اتفاق 
اخیــر را مصداقــی از جداماندگــی ایــران از جهــان 

دانسته اند.
البته برخــی از مســئولان متصل نبودن به شــبکه 

جهانــی وینــدوز مایکروســافت را بــه فــال نیــک 
گرفتند. حسین دلیریان، ســخنگوی شورای عالی 
فضای مجازی اعلام کرده که ایران از سال ها پیش 
به دلیل تحریم های غــرب از دریافت این خدمات 
منــع شــده و بــه دلیــل اســتفاده از سیســتم های 
جایگزین بومــی دچار اختلال در ارائــه خدمات به 

شهروندان نشده است.
ســعید چلندری، مدیرعامل فرودگاه امام خمینی 
نیــز اعــلام کــرد کــه خوشــبختانه پروازهــای ایــن 

فرودگاه اختلالی نداشته است.
ســؤالی که مطرح می شــود این اســت که آیــا واقعاً 
می تــوان مختــل نشــدن ایــن خدمــات را بــه فــال 
نیک گرفت و این که آیــا تحریم ها برای ما موهبت 
هســتند؟ آیا می توان گفت جدامانــدن از جهان و 

منزوی بودن موهبت نیست
باعث عقب ماندن است

آیا مختل نشدن خدمات فناوری اطلاعات در ایران 
همزمان با اختلالات جهانی سیستم های ارتباطی 

یک مزیت به شمار می آید؟

POINT OF VIEWدیدگاه

حمیدرضا احمدیان از 
چالش های استفاده از 

نرم افزارهای کرک شده می گوید

پروژه سیستم عامل 
داخلی موفق نبود

در ایران معمولاً برای اســتفاده از محصولات 
نرم افــزاری خارجــی بــا توجــه به شــرایطی که 
کشور در آن قرار دارد و نبود قوانین مالکیت، 
از نسخه های کرک شده اســتفاده می شود و 
به دلیل عــدم ارتباط با شــرکت های خارجی، 
سیستم ها به روزرسانی های جدید را دریافت 
نمی کننــد. از ســویی اســتفاده از برنامه های 
کرک شــده باعــث افزایــش آســیب پذیری 
سیســتم ها شــده و اســتفاده از چنیــن 
برنامه هایــی در نقــاط حســاس و حیاتــی 
به هیچ وجــه توصیــه نمی شــود. حمیدرضــا 
احمدیــان، مدیرعامــل ســابق هلدینــگ 
داده ورزی سداد در گفت وگو با کارنگ ضمن 
اشاره به اختلال ایجاد شده در سیستم ابری 
مایکروســافت عنــوان کــرد کــه بــروز اختلال 
همیشه در اکوسیستم های فناوری محتمل 

است.

از  اســتفاده  معایــب 
سیستم های کرک شده

احمدیان درباره دلیل پیــش نیامدن اختلال 
جهانی اخیر در ایران گفت: »در ایران معمولاً 
از نسخه های کرک شده استفاده می شود و با 
شرکت های بین المللی ارتباطی وجود ندارد. 
همچنین مشکلاتی که مایکروسافت ممکن 
است برای کسب وکارها ایجاد کند در ایران به 

وجود نمی آید.« 
ادامه در صفحه ۷

فناوری
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است برای کسب وکارها ایجاد کند در ایران به 
وجود نمی آید.« 

۷ادامه در صفحه ۷ادامه در صفحه ۷
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متصل نبودن به شبکه های جهانی مزیت است؟ 
در ایــن راســتا »کارنگ« با بهنــاز آریــا، مدیرعامل 
گروه شرکت های کهکشان،  حمیدرضا احمدیان، 
مدیرعامــل ســابق هلدینــگ داده ورزی ســداد و 
مهســا قنبــری، فعــال حــوزه رمــزارز، گفت وگویــی 

داشته  که در ادامه می خوانید.

 از دنیا دور مانده ایم
به گفته مهســا قنبــری اســتفاده از سیســتم های 

جهانی، علاوه بر اینکه با مانع تحریم ها 
روبه روست، هزینه زیادی هم دارد.

او در این بــاره عنــوان کــرد: »بســیاری 
کــه  هســتند  پولــی  ســرویس ها  از 
فقــط محــدود بــه مایکروســافت هــم 
نمی شــود، بــرای مثــال AWS ، آمــازون 
وGCP  یــا پولــی هســتند یــا بــه دلیــل 
تحریــم نمی توانیم بــه آنها دسترســی 
داشته باشیم و به همین دلیل بسیاری 
ترجیح می دهند اصلاً از سیســتم های 
ابــری اســتفاده نکننــد و خودشــان 

سرورهایشــان را تهیه کنند. درنتیجــه در اینجا به 
سیستم های ابری وابستگی نداریم. چون در ایران 

ترجیح بر این است که هزینه 
دلاری انجــام نشــود، معمولاً 
از سیســتم های کرک شــده 
اســتفاده می کنند و بــه دلیل 
اســتفاده مــا از سیســتم های 
کرک شــده، مســلم اســت که 
مشــکلی هــم پیــش نخواهد 

آمد.«
قنبــری اضافه کــرد: »متصل 
نبــودن بــه سیســتم جهانــی 
باعــث می شــود از آخریــن 
ســرویس ها و خدمــات ایــن 
شــرکت ها دور بمانیــم و برای 
اضافــه کــردن ســرویس های 
جدیــد مــدام بایــد از راه هــای 
میان بر و دور زد ن ها استفاده 
قطعــاً  وضــع  ایــن  و  کنیــم 
کشــور را دچــار عقب ماندگی 

می کند.«
او ادامه داد: »در داخل کشور 

چون فضای رقابتی نســبت به خارج از ایران کمتر 
اســت، این موضوع بــرای فعالان داخلی مشــکلی 
ایجاد نمی کند، اما کسانی که فعالیت بین المللی 
دارنــد قطعــاً مشــکل خواهنــد داشــت. الان هــم 
شــرکت هایی کــه فعالیــت بین المللــی دارنــد کــم 

نیستند.«
قنبری در پایــان اظهار کــرد: »این شــرکت ها چون 
نمی تواننــد به سیســتم های ابــری جهانی متصل 
شــوند بایــد از روش هــای دور زدن اســتفاده کنند؛ 
برای مثــال در خــارج از ایــران ثبت شــرکت کنند و 
کارشان را از ایران ادامه دهند که این موضوع ادامه 
فعالیت را بسیار سخت می کند. مسئله این است 
که ما مجبور می شــویم روش های دور زدن را انجام 
دهیم و این انتخاب ما نیست که بابت سرویس ها 
هزینه ندهیم و از سرویس های کرک شده استفاده 
کنیم. اگــر بخواهیــم حتــی از ســرویس هایی مثل 
Aws  وMazure  مایکروســافت اســتفاده کنیــم 
به دلیــل تحریم ها اصــلاً نمی توانیم هزینــه آنها را 

پرداخت کنیم.«

 هنــوز جایگزین باکیفیتــی برای همه 
محصولات خارجی نداریم

بهناز آریا، مدیرعامل گروه شرکت های کهکشان، 
متصل نشدن به سیستم های جهانی را تهدیدی 
در کنار دیگر تهدیدهای خارجی بــرای ایران اعلام 

کرد.
او بــا اشــاره بــه چگونگی ایجــاد ایــن اتفــاق گفت: 
»مشــکلی که اخیراً پیــش  آمده مربــوط به آپدیت 
کراود اســترایک روی سیســتم های مایکروسافتی 
اســت و به خــود مایکروســافت ارتباط 
نــدارد، امــا چــون کشــور مــا بــا جامعه 
جهانی مانند دیگر کشــورها در ارتباط 
نیســت و از ویندوزهــای کرک شــده 
اســتفاده می شــود و از نرم افزارهایــی 
از شــرکت هایی نظیــر کراود اســترایک 
هم اســتفاده نشــده و به روزرسانی  هم 
دریافت نمی  شود، در نهایت این اتفاق 
تأثیری بر سیستم های داخلی نداشته، 
امــا آســیب های فــراوان دیگری بــه این 
دلیــل ممکــن اســت برای مــا بــه وجود 

آید.«
آریا در ادامه بیان کــرد: »متصل نبودن به شــبکه 
جهانی زمانی بــه نفع ما تمام 
خواهــد شــد کــه محصــولات 
داشــته  داخلــی  باکیفیــت 
در چنیــن  فقــط  و  باشــیم 
حالتــی می توانیــم بــه شــبکه 
محصــولات  از  کــه  امنــی 
می کنــد  اســتفاده  داخلــی 
امید داشته باشــیم. بهترین 
گزینــه بــرای مــا، به ویــژه در 
موقعیــت ژئوپلیتیــک خاص 
فعلی کشــورمان، اســتفاده از 
محصولات داخلی باکیفیت 
در  موضــوع  ایــن  اســت. 
راســتای اهــداف شــبکه ملی 
اطلاعــات اســت و می توانــد 
هدفی باشد برای شرکت های 
تولیدکننــده کشــور، امــا مــا 
فعــلاً در نقطــه ای نیســتیم 
که بتوانیــم تمــام محصولات 
خارجــی را بــا محصــولات 
داخلی باکیفیت جایگزین کنیم. در این صورت هم 
با آسیب پذیری های ویژه ایران از سمت خارجی ها 
روبه رو هســتیم و هم با محدودیت در محصولات 

داخلی که هر دو تهدید هستند.«

 اســتفاده از نســخه های کرک شــده 
گزینه مناسبی نیست

بهناز آریا در پاســخ به این ســؤال که ممکن اســت 
در آینده نتوانیم از نسخه های کرک شده استفاده 
کنیــم، گفــت: »در تمــام ســال های گذشــته از 
نرم افزارهای کرک شده استفاده کرده ایم و معمولاً 
در به روزرســانی ها بــا مشــکل مواجــه شــده ایم. 
نسخه های کرک شده مناســب استفاده نیستند، 
به ویژه در زیرساخت های حیاتی اصلاً نباید به کار 
بروند، زیرا بســیار آســیب پذیرند. مــا در وضعیت 
کنونــی چــاره ای نداریــم جــز اینکــه به ســرعت بــا 
حمایت و ســرمایه گذاری لازم روی بهبود تولیدات 
داخلی تمرکز کنیم و از دانش جهانی برای رسیدن 

به محصول بومی مناسب بهره ببریم.«

متصل نبودن به 
سیستم جهانی باعث 

می شود از آخرین 
سرویس ها و خدمات 

این شرکت ها دور 
بمانیم و برای اضافه 
کردن سرویس های 
جدید مدام باید از 

راه های میان بر و دور 
زد ن ها استفاده کنیم 
و این وضع قطعاً کشور 
را دچار عقب ماندگی 

می کند

بهناز ملکی
  

beh.maleki.74
@gmail.com
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ادامه از صفحه ۶

پروژه سیستم عامل 
داخلی موفق نبود 

او در ادامه درباره خوبی یا بدی استفاده ایران از 
نسخه های کرک شده گفت: »درست است که 
اتصال به شبکه جهانی در زمان بروز بحران بر 
کسب وکارهای ما تأثیر نمی گذارد، اما واقعیت 
این است که کشور ما از اصول و الگوی حرفه ای 
پیروی نمی کند. اگر مایکروسافت فناوری اش 
را طــوری پیش ببرد که نســخه های کرک شــده 
و نسخه های واقعی هر دو در زمان بروز بحران 
آســیب ببینند، دیگر نمی تواند به کسانی که 
از نســخه های کرک شــده اســتفاده می کننــد، 

کمک کند. «

نتوانســتیم مســئله مالکیت 
معنوی را حل کنیم

احمدیان ادامه داد: »اگر به دلیل اســتفاده از 
نسخه کرک شده و اســتفاده نکردن از نسخه 
بین المللی خوشحال باشیم و خیال مان راحت 
باشــد که مشــکلی پیــش نمی آیــد، نــوآوری و 
شــکوفایی و بلــوغ فنــاوری در کشــور بــه رشــد 
نمی رسد و نیاز کســب وکارها نادیده می ماند. 
مثــلاً اکنــون بــرای مالکیت معنــوی در کشــور 
مشــکل داریم و هیچ گاه نتوانسته  ایم مسئله 
مالکیت معنوی در کسب وکارها را حل کنیم. 

به فکر ارتباط با جهان باشیم
حمیدرضــا احمدیــان بــا اشــاره بــه 
سیستم عامل داخلی که ایران از سال ۱۳۸۰به 
دنبال راه اندازی آن بوده، گفت: »حدود بیست 
سال پیش طرح ملی سیستم عامل فارسی آغاز 
شد و کارهای زیادی هم برای راه اندازی آن انجام 
شد. بســیاری از دســتگاه های دولتی در اوایل 
دهه ۱۳۹۰ ملزم بودند سیستم عامل لینوکس 
فارسی را جایگزین سیستم عامل ویندوز کنند، 
اما در نهایت پروژه موفق نبود؛ به این دلیل که 
بسیاری از سرویس ها به سیستم عامل فارسی 

متصل نمی شدند.

 موضوع فقط تحریم ها نیست
بــا مطرح کــردن بحــث تعامــل بهینه 
بین المللــی، موضــوع تحریم هــا نیــز بــه میان 
می آیــد. احمدیان در پاســخ بــه این ســؤال که 
ارتبــاط بهینــه بین المللــی چگونــه بــا وجــود 
تحریم هــا امکان پذیــر خواهــد بــود بیــان کرد: 
»فرض کنید تحریــم حــوزه نرم افزارها از هفته 
آینده دیگر نباشــد. نکته این اســت کــه آیا ما 
آمادگی داریم برای لایســنس ها هزینه کنیم؟ 
آیا مدل هــای امنیتی را داریم؟ مــا باید بتوانیم 

درباره مسائل ناشی از تحریم مذاکره کنیم.«
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یــد شــهروندان در  قــدرت خر
ســال های اخیر کاهش یافته 
و ایــن موضــوع بــر کســی 
پوشــیده نیســت. این 
موضــوع باعث شــده 
لندتک هــا و خدماتــی 
کــه می تواننــد بــه مردم 
در راســتای تســهیل در 
خریــد کالاهــا و خدمــات 
مورد نیازشان ارائه دهند از اهمیت 

بیشتری برخوردار شود. 
حالا اگر بخواهیــم تأثیــر لندتک هــا را در زنجیره 
تأمیــن بررســی کنیــم، بــه نظر می رســد حــوزه ای 
مانند لجستیک به ویژه لجستیک خرده فروشی 
می توانــد به عنــوان بخش مهمــی از ایــن زنجیره 
تحــت تأثیــر شــرایط خــوب یــا بــد لندتــک قــرار 
بگیرد. این موضوعی اســت کــه در این گــزارش و 

در گفت وگو با 
بابــک عقیلی نســب، مدیرعامــل پســتکس؛ 
مهــدی خادمی مقــدم، هم بنیان گــذار پیک هاب 
و محمدولــی اســدی، بنیان گــذار مارکت پلیــس 

پیباکس به آن پرداخته ایم.

 وام هــای خــرد باعــث رونــق اقتصاد 
می شود

عقیلی نســب،  بابــک 
مدیرعامــل پســتکس در 
ابتــدای صحبتــش اعطای 
هرگونه تســهیلات مالی را 
یــد  خر قــدرت  بــه  کــه 

شهروندان کمک کند مثبت دانست.
او در این بــاره گفت: »هــر وام و کمک مالی جزئی 
که بتواند قدرت خرید شهروندان را افزایش دهد، 

چرخ هــای اقتصــادی کشــور را بــه راه 
خواهد انداخت. در کشور ما پس انداز 
ممکن نیســت و بــه دلیل تــورم ارزش 
پولی کــه امــروز پس انــداز می شــود تا 
ســال آینده کــم خواهد شــد؛ پس وام 
خرد به شــهروندان کمک می کند اگر 
امکان خریــد نقــدی کالایــی را ندارند 
بــا وام خــرد آن کالا را دریافــت کننــد 
و خریدشــان را همــان لحظــه انجــام 
دهند؛ در نتیجه چرخ اقتصاد کشــور 

به حرکت می افتد.« 
او بــا اشــاره بــه اینکــه لجســتیک در انتهــای 
زنجیــره تأمین قــرار دارد، عنــوان کــرد: »اگر چرخ 
اقتصاد به حرکت افتد، قطعــاً این حوزه نیز تأثیر 
می پذیرد. همچنیــن اگر وام های خــرد در اختیار 
فروشــگاه های آنلاین برای تأمین مــاده اولیه قرار 

گیرد، از این طریق صنعت لجســتیک پیشرفت 
خواهد کرد.«

به گفته او، هنگامی که بار از انبار فروشگاه خارج 
می شود در واقع سرمایه آن خارج شده و با توجه 
بــه فراینــد پســتی، مدتــی طــول می کشــد تــا آن 
ســرمایه بــه فروشــگاه بازگــردد. ایــن روند بــه این 
معناســت که یک فروشــگاه آنلاین بایــد حداقل 
یــک مــاه دارایــی نقــدی بــرای نیازهــای اولیــه اش 
داشــته باشــد. فروشــگاه هایی که چنیــن امکانی 
داشته باشند محدودند و از همین رو اگر وام خرد 
برای تأمین خوراک اولیه یک فروشــگاه آنلاین در 
اختیارش قرار گیرد، در نهایت صنعت لجستیک 

نیز پیشرفت خواهد کرد.« 
عقیلی نســب همچنین عنوان کرد: »امســال در 
حال عقــد قــرارداد بــا دیجی پــی هســتیم و قطعاً 
تأثیــر مســتقیم لندتــک را بــر کســب وکارمان 

مشاهده خواهیم کرد.« 
او در آخر افــزود: »مقدار نیاز به وام خرد نســبت 
به تأمین کننده های آن آن قدر زیاد است که زمان 
زیادی طول می کشــد تــا تأثیــر آن در لجســتیک 
که آخرین زنجیره تأمین است احساس شود.« 

 افزایــش چندبرابــری درخواســت از 
سوی مشــتریان به واســطه کمپین های 

لندتکی
خادمی مقــدم،  مهــدی   
هم بنیان گــذار پیک هــاب 
ورود فعالان لندتک به بازار 
را دلیلــی بر افزایــش میزان 
درخواســت شــرکت های 
حــوزه لجســتیک معرفــی کــرد و گفــت: »قطعــاً 
وام های خــرد اتفاق مثبتــی در اقتصــاد دیجیتال 
هســتند. هنگامی که فعالان این حــوزه وارد بازار 
تعــداد  رشــد  شــاهد  شــدند، 
درخواست ها در کسب وکارمان بودیم 
که این رشد در نتیجه افزایش تراکنش 
در فروشــگاه ها بــود و به  دنبــال آن هم 
تعــداد درخواســت ها بیشــتر شــد و 
گاهــی شــاهد رشــد ده برابــری در یک 
فروشگاه بودیم. بعد از گفت وگو با این 
فروشــگاه ها متوجه شــدیم فروشــگاه 
مدنظــر برای مثــال بــا اســنپ پی برای 
پرداخــت اعتبــاری قــرارداد بســته 

است.« 
خادمی مقدم در ادامه به نکته ای درباره لندتک ها 
اشــاره کــرد و گفــت: »همان طور که شــاهد رشــد 
درخواســت ها به تبــع وام هــای خــرد هســتیم، در 
ادامه افول درخواســت ها را نیز شاهدیم. معمولاً 
بعــد از کمپین هــای تبلیغاتــی یــا رســیدن اعطای 

توسعه لندتک باعث رونق 
حوزه لجستیک می شود

بررسی تأثیر وام های خرد روی سایر بخش های 
زنجیره تأمین

REVIEWبررسی

بررسی نرخ نامه جدید و 
تأثیر آن روی فعالیت بخش 

خصوصی 

افزایش ۳۰ درصدی 
هزینه  خدمات شرکت 

ملی پست
نرخ نامــه خدمــات پســتی از  اول مردادمــاه 
۱۴۰۳ اجرایــی شــد. بنــا بــر ایــن نرخ نامــه، 
تعرفه های پایه پســتی تا ۳۰درصد افزایش 
می یابد. علاوه بــر تغییر در نــرخ تعرفه های 
پایــه، نرخ نامــه جدیــد شــامل تغییراتــی 
در خدمــات مربــوط بــه مرســولات بــا ابعاد 
غیراســتاندارد )نرخ نامه حجمی(، خدمات 
تعهــد غرامــت اجبــاری مرســولات )بیمــه 
مرســولات(، خدمات توزیع در کلان شهرها 
و خدمت شناسه الکترونیکی نیز می شود. 
مهــرداد ملک محمــدی، مدیرعامــل تاپیــن 
درباره این بخشنامه جدید به کارنگ گفت: 
»طبق ایــن نرخ نامــه دو حــوزه تغییر قیمت 
خواهــد داشــت؛ یکــی تعرفــه پایه پســت و 
دیگــری بیمــه کالاهــا. تعرفــه پایه پســت از 
این به بعد ۲۰ تا ۳۰ درصــد افزایش خواهد 
داشت. قبلاً بیمه عمومی کالاها تا سقف دو 
میلیون تومان بود. در بخشنامه جدید این 
مبلغ افزایــش پیدا کــرده و به ســقف چهار 
میلیون تومان رسیده اســت. همچنین، در 
نرخ نامه قبلی بیمه پست تا شصت میلیون 
تومان را پوشــش مــی داد، اما در بخشــنامه 
جدید به ســقف صد میلیون تومان رسیده 

است.«
بــه گفتــه ملک محمــدی در نرخ نامــه قبلی 
افزایش نرخ ارسال به کلان شهرها ۱۰ درصد 
بــود، امــا در ایــن بخشــنامه میــزان افزایش 

نرخ ها ۱۵ درصد است.
همچنیــن طبق ایــن نرخ نامــه هزینــه ای که 
برای خدمت شناســه الکترونیکی دریافت 

می شود ۳۵ درصد افزایش داشته است.

بهبــود فضــای رقابــت بــرای 
بخش خصوصی

مدیرعامل تاپین معتقد است افزایش نرخ 
باعث می شود برای بخش خصوصی فضای 
رقابــت ایجاد شــود و مردم خدمات پســتی 
بهتری دریافت کنند. او در این باره توضیح 
می دهــد: »بخــش خصوصــی می توانــد 
بــا تعرفــه کمــی بالاتــر از پســت، کیفیــت و 
SLA بهتــری ارائــه دهــد. از طرفــی شــرکت 
ملی پســت هم می توانــد از فناوری های روز 
استفاده کند و از این طریق هزینه های خود 

را جبران کند.
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وام به ســقف خود، می بینیــم که درخواســت ها به روال 
قبلی بازمی گردند. به طور کلی قطعاً بزرگ شدن صنعت 
لندتک روی لجستیک تأثیر مثبت خواهد گذاشت.« 

او در ادامــه تأکیــد کرد: »شــرکت های لندتکی همیشــه 
در نتیجه کمپین های تبلیغاتی شــاهد رفتار سینوســی 
مشتریان لجستیک هستند؛ به این صورت که در زمان 
ارائه وام های خرد تعداد مشــتریان حوزه لجستیک نیز 
افزایش پیدا می کند، اما با به پایان رســیدن کمپین های 
تبلیغاتی آنها، میزان درخواست مشتریان از شرکت های 

لجستیکی نیز کاهش می یابد.«

 طراحــی وام هــای خــرد بــه انــدازه نیــاز 
مشتری ها

محمدولــی اســدی، بنیان گــذار 
مارکت پلیــس پیباکــس در ابتــدا 
بیــان کــرد کــه لندتک هــا بر بــازار 
لجســتیک تأثیرگذارنــد، امــا اگــر 
لندتک ها مبالغ خاصی را پوشش 
دهنــد، بــر بــازار لجســتیک تأثیــر بیشــتری خواهنــد 

گذاشت.
اســدی گفــت: »بــرای مثــال امکانــی بــرای تســهیلات 
یک میلیون تومانی نیســت؛ ایــن در حالی اســت که در 
کشــورهای دیگر نوعــی کارت اعتباری هســت کــه وام را 
به انــدازه نیــاز مشــتری ارائه می دهــد. شــرکت هایی که 
اکنون در ایــران فعالیت می کنند، به صــورت بلوک بندی 

خدمات شــان را ارائه می دهند. برای مثال بلوک های دو 
میلیونی، هفت میلیونی و غیره دارند و مشــتری در این 
میان مجبور اســت بیــش از نیازش تســهیلات دریافت 

کند.« 
او بــا اشــاره بــه دیگر مشــکلات تســهیلات خــرد گفت: 
»برخــی از مشــتریان بــا ســاختار نرم افزاری تســهیلات 

خــرد آشــنایی ندارنــد؛ بــه عبارتــی 
ایــن ســاختار بــه شــکلی اســت که 
کار کــردن بــا آن برای مشــتری کمی 

مشکل است.« 
اســدی تأکیــد کــرد از زمانــی کــه 
پیباکــس فــروش اعتبــاری اش را 
آغــاز کــرده شــاهد تأثیــر مثبــت در 
کســب وکار خــود بــوده اســت. بــه 
اعتقاد او به چند روش اســتفاده از 
تســهیلات خــرد می تواند آســان تر 

باشد و یکی بحث ضمانت است.
بنیان گذار مارکت پلیس پیباکس در 
این باره گفت: »هر شــهروندی باید 
بتوانــد در جایــی امضایــی داشــته 
باشــد که حداقل ۱۰ میلیــون تومان 
اعتبــار داشــته باشــد. البتــه اینهــا 

مســائل زیرســاختی اســت و بایــد در لایه هــای دولتــی 
پیگیری شود، ولی این مســئله را هم می دانیم که در پی 

شناخت است که اعتبار به وجود می آید.« 

او افزود: »در ســاختار کلی کشــور که وســعت بیشتری 
دارد افــراد در بیــن اســتان ها تصمیــم بــه تجــارت کردن 
می گیرند. پس باید یک ساختار کلی وجود داشته باشد 
و مشــخص شــود که این تســهیلات خرد دقیقــاً به چه 
کسانی اعطا می شود و چطور باز پس گرفته می شود.« 

اســدی گفت: »فروش اقســاطی هم البتــه چالش هایی 
دارد؛ بــرای مثــال هنگامــی کــه یک 
فروشگاه فروش اقساطی اش را آغاز 
می کنــد بــا اســتقبال خوبــی روبه رو 
می شــود کــه در نتیجــه حمل ونقــل 
خوبــی هــم ایجــاد می شــود، امــا 
ماه هــای بعــد بازپرداخت هــا بــه 
مشکل برمی خورد و فروشگاه دچار 
کمبود سرمایه می شوند و نمی تواند 

ترافیک خود را حفظ کند.« 
او در پایــان تأکیــد کرد کــه به صورت 
کلی فــروش اقســاطی و تســهیلات 
خرد، اگــر روند بازپس گیــری و ثبت 
آســانی داشــته باشــند، در نهایــت 
نیــز  لجســتیک  صنعــت  بــرای 

می توانند سودآور باشند. 
به گفته اســدی، حتــی اگــر نیمی از 
پرداخت در فروشگاه ها نقدی باشد و نیم دیگر اقساطی، 
بــاز هــم در میــزان فــروش و در نهایــت بــازار لجســتیک 

تغییرات مثبتی خواهیم دید.

 از زمانی که پیباکس 
فروش اعتباری اش را 
آغاز کرده شاهد تأثیر 
مثبت در کسب وکار 
خود بوده است. به 

اعتقاد او به چند روش 
استفاده از تسهیلات 
خرد می تواند آسان تر 

باشد و یکی بحث 
ضمانت است



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۴۴
۶ مــــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم
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تلاش رگولاتوری امارات 
برای گسترش لندتک

اولین قدم امارات متحده عربی برای رسیدن 
به استانداردهای جهانی در لندتک، تنظیم 
مقــررات اســت. فعالیت هــای اقتصــادی و 
مالی در امارات متحده، مگر اینکه به صورت 
واضح با قوانین شــریعت در تضاد باشــند، 
آزادنــد و دو رگولاتــور آن را کنتــرل می کنــد. 
اوراق بهــادار و فعالیت هــای مرتبــط بــا بازار 
ســرمایه را ســازمان اوراق بهــادار و کالا و 
فعالیت هــای بانکــی، وام دهــی و پرداخــت 
را بانــک مرکــزی تنظیــم می  کنــد.  ســازمان 
تنظیــم مقــررات خدمــات مالــی و اداره 
خدمات مالی دبی نیز بر فعالیت های مالی 
در منطقه آزاد و مرکــز مالی بین المللی دبی 
نظــارت دارنــد. ایــن نهادها ســعی می کنند 
علاوه بــر حمایــت از مصرف کننــده، ثبــات 
مالــی امارات را بــا ایجاد راهکارهــای واضح، 
افزایش نظارت و ترویج وام دهی مســئولانه 

افزایش دهند.

قوانیــن جدیــد پلتفرم هــای 
تأمین مالی

در مــارس ۲۰۲۲ قوانیــن جدیــد پلتفرم هــای 
تأمین مالی برای بخش های دولتی و خصوصی 
تصویــب شــد. بــر اســاس ایــن قوانین ســقف 
ســرمایه گذاری ســرمایه گذار خــرد در یــک 
کســب وکار ۱۸۰۰۰ درهم و حداقل سرمایه هر 
حســاب کاربری در پلتفرم هــا پنج هــزار درهم 

است.
در ســپتامبر ۲۰۲۳ نیــز بانک مرکــزی مقررات 
جدیــد شــرکت های مالــی را تصویــب کــرد که 
در آن طرح هــای »الان بخــر، بعــداً پرداخــت 
کن« را با عنوان شــکلی از وام دهی به رسمیت 
شناخت. مطابق مقررات امارات متحده، فقط 
نمایندگان بانک ها یا شــرکت های مالی دارای 
مجوز و شرکت های مالی دارای مجوز محدود، 
مجــاز بــه ارائــه اعتبــار کوتاه مــدت؛ ازجملــه 
محصولات BNPL هستند. این مجوز محدود 
برای دوره های سه ساله صادر می شود. از طرفی 
برای حمایــت هرچــه بیشــتر از مصرف کننده 
محدودیت هــا و تدابیــر خاصــی بــرای حجــم 

وام دهی تعیین شد.
محدودیت اعتبار: هر فردی می تواند حداکثر 
تــا ۲۰ هــزار درهــم یــا ســه برابر درآمــد خالــص 

ماهانه اش اعتبار دریافت کند.
محدودیت کارمزد: کل کارمزدها )شامل هزینه 
و جریمه( نبایــد از ۳۰ درصــد کل مبلغ اعتبار 

اولیه تجاوز کند.
ارزیابی اعتبار: اگر کل اعتبار وام گیرنده از پنج 
هزار درهم تجاوز کند، باید تاریخچه مالی فرد 

بررسی شود. 

ســایت ژوپیتــر ریســرچ، ســال 
گذشــته پیش بینی کــرده بود 
کــه تعــداد کســانی کــه از 
بانکــداری دیجیتــال 
می کننــد  اســتفاده 
از ســال ۲۰۲۰ تــا ســال 
۲۰۲۴ از ۱.۹ میلیــارد بــه 
۲.۵ میلیــارد نفــر خواهد 

رسید.
راســتا  همیــن  در 
پلتفرم های وام دهی نیز، مانند وام دهی 
همتــا بــه همتــا )P۲P( و تأمیــن مالــی 
جمعــی جایگزیــن بانک هــای ســنتی 

خواهند شد. 
اقتصــاد خاورمیانــه هــم در ایــن مدت 

تغییر کرده است.
طبــق پیش بینی هــای مکنــزی، انتظار 
مــی رود درآمــد فین تــک در خاورمیانه 
و پاکستان تا سال ۲۰۲۵ سه برابر شود 

و میانگین آن بین ۳.۵ تا ۴.۵ میلیارد دلار باشد.
در همین گــزارش آمده که امــارات متحده عربی با 
بــازاری بــه ارزش ۳.۱۶ میلیارد دلار کــه پیش بینی 
می شود تا سال ۲۰۲۹ به ۵.۷۱ میلیارد دلار برسد، 
پیشــروترین کشــور در چشــم انداز فین تــک ایــن 

منطقه است.
بانــک مرکــزی ایــن کشــور )CBUAE( به صــورت 
مســتمر مقرراتــش را بــرای تقویــت همــکاری بین 
بانک هــای ســنتی و شــرکت های فین تــک بــه روز 

می کند. 

 توسعه زندگی دیجیتال در امارات
بخــش عمــده بــازار فین تــک امــارات متحــده در 
دست خرده فروشــی های آنلاین اســت که از سال 
۲۰۲۰ وارد فعالیت های روزمره زندگی افراد شدند. 
همچنین گروه ســنی ۳۰ تا ۴۰ســاله نیز بیشترین 
ســهم بــازار را در ســال ۲۰۲۲ بــه خــود اختصــاص 
داده که به دلیــل افزایــش جمعیت در 
ســن کار اســت که ترجیــح می دهند از 
خدمــات اقتصادی به شــکل دیجیتال 

استفاده کنند.

 وام دهی مبتنی بر فناوری
یکــی از روندهای مدنظر در این کشــور 
حاشــیه خلیج فــارس، وام دهــی مبتنی 
بــر فنــاوری اســت. بــر اســاس گــزارش 
صندوق خلیفــه، با اینکــه ۶۰ درصد از 
تولید ناخالــص داخلی امــارات متعلق 
 )SME( به بنگاه های اقتصادی کوچک و متوســط
اســت، بانک های ســنتی تقریبــاً ۵۰ تــا ۷۰ درصد 
از درخواســت های وام آنهــا برای تأمیــن مالی را رد 
می   کننــد؛ درحالی که چنیــن وام هایی فقــط چهار 
درصد از اعتبارات بانکی معوق امارات را تشــکیل 
می دهنــد. )میانگین ایــن عدد در منطقــه منا ۹.۳ 

درصد است.(
چنین موانعــی باعث شــده امارات متحــده عربی 
در حوزه فین تــک، به ویــژه وام دهی، با تمــام انرژي 
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تلاش کند بــه اســتانداردهای جهانی نزدیک شــده و این 
خلأ را پر کند.

طبــق گــزارش بانــک جهانــی، انتظــار مــی رود ارزش بازار 
جهانی وام دهی P2P تا ســال ۲۰۲۴ بــه ۵۶۶ میلیارد دلار 
افزایش یابد و منطقــه منا با یک چهــارم جمعیت جهان 
و امارات متحده عربی نقش بســیار پررنگی در این رشــد 

خواهند داشت.

 تأمین مالی جمعی
تأمین مالی جمعی روشــی اســت تا پروژه ها با جمع آوری 
مقادیــر کمــی پــول از تعــداد زیــادی از افــراد، معمــولاً بــا 

اینترنت برای خود سرمایه ایجاد کنند.
چهار نوع اصلی تأمین مالی جمعی برای اهداف مختلف 

جذب سرمایه و انواع پروژه در امارات ممکن است.
 تأمین مالی جمعی مبتنی بر پاداش

 تأمین مالی جمعی مبتنی بر اهدا
 تأمین مالی جمعی مبتنی بر سهام

 تأمین مالی جمعی مبتنی بر وام

 الان بخر، بعداً پرداخت کن
اعتبار کوتاه مدت در نظــام مالی امارات متحــده عربی به 
وام هایی گفته می شــود که بــه مدت حداکثــر ۱۲ ماه برای 
خریــد کالا یــا خدمــات بــدون دریافــت وثیقــه و ســود به 

وام گیرنده تعلق می گیرد و شامل BNPL نیز می شود.
صنعت BNPL مانند ســایر نقــاط جهــان، در خاورمیانه 
بــازار نســبتاً نوپایــی دارد و بــا موانــع زیادی روبه روســت. 
کشــورهای این منطقه مکانیســم مناســبی بــرای تجهیز 
اقتصادشــان به خدمات مالی پیشــرفته تر نداشــته اند و 
علاوه بر این حاشــیه خلیج  فــارس محل زندگــی برخی از 
ثروتمندترین کشــورهای جهان اســت که باعث می شود 

طرح هایی مثل خرید اقساطی رواج پیدا نکند.

نکتــه بعدی نــوع نــگاه فرهنگ امــارات به BNPL اســت. 
امــارات متحــده عربی از نظــر فرهنگی نســبت بــه خرید 
قســطی محافظــه کار اســت و آن را تلــه و تولیــد بدهــکار 

تلقی می کند.

 انفجار لندتک در امارات با جمعیت اغلب 
مهاجر و جوان

با تمــام این نــکات در بیــن ســال های ۲۰۱۷ تــا ۲۰۲۲ بازار 
BNPL امــارات متحــده عربــی بــه دلیــل ظهــور پرداخت 
فوری، افزایش ضریب نفوذ اینترنت )تقریباً ۹۰ درصد(، 
تراکنش هــای کنترل شــده و ایمــن بــا رشــد قابــل  توجهی 

روبه رو شد.
علاوه بــر اینهــا امــارات ســاختار اجتماعــی خاصــی دارد 
و محــل زندگــی افــراد مختلفــی از ملیت های متفــاوت با 
بازه درآمدی گســترده اســت؛ به طوری که جمعیــت افراد 
محلی حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد جمعیت کل کشور است. از 
طرفی منطقه منا بازار جدیدی با جمعیت جوان و آگاه از 
فناوری است که برای ســرمایه گذاران اروپایی و آمریکایی 
 PostPay ،۲۰۲۱ بسیار جذاب است. برای مثال در نوامبر
وارد یــک همــکاری اســتراتژیک بــا بانــک تجــاری دبــی و 
مسترکارت شد. سال گذشته نیز ZIP )یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های  BNPL در اســترالیا(،  Spotti را بــه قیمــت 
بیســت میلیــون دلار خریــداری کرد و بــا همــکاری بانک 
اسلامی ابوظبی اولین کارت اعتباری مجازی BNPL را در 

امارات راه اندازی کرد.

 نمونه های موفق لندتک در امارات متحده 
عربی
Tabby

این پلتفــرم یکــی از بازیگــران اصلــی صنعــت BNPL در 
امــارات متحــده عربی اســت و بــا ویــزا همــکاری می کند. 

Tabby Card یک کارت دیجیتال اســت که به شــما این 
امــکان را می دهد کــه از هر فروشــگاهی در امــارات خرید 
کنید و بدهی تان را در چهار قســط پرداخــت کنید. حتی 
با سرویس ویژه Tabby+ مشتری روی تمام خریدهایش 

یک درصد پاداش نقدی دریافت می کند.

Beehive
Beehive اولین و تنهــا پلتفرم وام دهی همتــا به همتا در 

امارات متحده و منطقه منا است.
ایــن شــرکت از ســال ۲۰۱۴ بــا ســرمایه ۵۴ میلیــون دلاری 
وام دهــی همتا بــه همتای آنلایــن را شــروع کرد و تا ســال 
۲۰۱۸، نزدیک به ۴۵۰۰ ســرمایه گذار بیــش از ۷۵ میلیون 
درهم وام ارائه کرده اند و پیش بینی می شود تا سال ۲۰۲۷ 

به ۱.۴ تریلیون دلار برسد.

PostPay
این شــرکت فین تک یکی از محبوب تریــن ارائه دهندگان 
BNPL در دبی اســت که ســال ۲۰۱۹ و بــا ۳۵ میلیون دلار 
ســرمایه آغاز بــه کار کــرد. ایــن پلتفرم بــه کاربــران امکان 
می دهد پرداخت های حجیم را به اقساط ماهانه تقسیم 
کنند یا با استفاده از برنامه، پرداخت های منظم را انجام 
دهند. ۵۰ درصد از ساکنان امارات متحده عربی کاربران 

کیف پول دیجیتالPostPay  هستند .

Huspy
پلتفــرم بعدی کــه در موضــوع وام دهــی مســکن فعالیت 

می کند Husoy است.
این شرکت ســال ۲۰۱۹ و با ۳۷ میلیون سرمایه فعالیتش 
را آغــاز کــرد و طی یک ســال با نــرخ ســالانه بیــش از یک 
میلیارد دلار به معتبرترین ارائه دهنده وام مسکن آنلاین 

در امارات تبدیل شد.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۴۴
۶ مــــــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم
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کاندیدای وزارت ارتباطات 
معرفی شدند

در مسیر عمارت 
کلاه فرنگی

طبــق پیگیری های صورت گرفتــه از اعضای 
کارگــروه انتخــاب وزیر فــاوا، فهرســت اولیه 
کاندیــدای وزارت ارتباطــات و فنــاوری 

اطلاعات به ۸ نفر رسید.
پیگیری های راه پرداخت حاکی از آن اســت 
که اعضای کارگروه وزیــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات طی جلسه ای که بعد از ظهر امروز 
برگزار شــد ۸ نفر نهایی را از میــان ۱۶ گزینه 

انتخاب کرده اند.
ستار هاشمی با ۱۳۵ امتیاز
رضا فرجی دانا با ۱۰۲ امتیاز

اکرم فداکار با ۹۶ امتیاز
رضا باقری اصل با ۸۸ امتیاز

مرتضی براری با ۸۷ امتیاز

بــه فهرســت پنــج  نفــره ای کــه پیــش از این 
منتشر شده نیز، حالا ســه نفر دیگر اضافه 

شده است:
علی حکیم جوادی با ۷۰ امتیاز

یاسر رضا خواه با ۵۴ امتیاز
مهرداد ترابیان با ۴۸ امتیاز

طبــق نظــر شــورای راهبــری کمیته هــا هــر 
کدام می توانند بین ۵ تا ۱۰ نفر را پیشــنهاد 

بدهند.
در نظرســنجی نیز کــه راه پرداخــت از بیش 
از ۱۰۰ تــن از فعــالان حــوزه فــاوا از بیــن ۱۶ 
کاندیــدای وزارت ارتباطــات انجــام داد نیــز 
رضا باقری اصل با ۲۲ درصد حائز بیشترین 
رأی در جمــع فعــالان حــوزه فــاوا شــد و در 
جایــگاه دوم محمــد فرجــود و محمدعلــی 

یوسفی زاده قرار گرفت.
اما نکته جالب اینجا بود که تعدادی زیادی 
از حاضران در این نظرســنجی اعلام کردند 
که گزینه های مورد نظر آنها در این فهرست 

نبوده است. 
باید دیــد از میان اســامی مذکــور ماموریت 
مقابلــه بــا فیلترینــگ و کیفیــت پاییــن 

اینترنت به عهده چه کسی خواهد بود.

تا یکی دو دهه پیش در وزارتخانه ای 
کــه بــا عنــوان »پســت و تلگراف 
و تلفن« شــناخته می شــد، 
برای مردم یک سوپراستار 
شــاید در بهتریــن حالت 
محمــد غرضــی به شــمار 
می آمد که توانســته بود در 
بین مردم تا حدی شــناخته 

شود.
جدی تر شــدن موضوع اینترنت در کشــور 
و ظهور اقتصــاد دیجیتال که ذیل وزارتخانه پســت و 
تلگراف و تلفن تعریف می شــد حتی ماهیت و نام آن 
را تغییر داد و دیگر وزارتخانه ای با این نام وجود ندارد، 
بلکه نامش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است 
که اکنون بخش فناوری اطلاعاتش پررنگ تر از بخش 

ارتباطات شــده؛ زیــرا در دنیای امــروز اگر 
زیرساخت و فناوری وجود نداشته باشد 

عملاً ارتباطات نیز زیر سؤال می رود.
اکنون اینترنــت نیازی حیاتی بــرای مردم 
ایران شــده؛ بــه  نحــوی  که بــرای مــردم به  
انــدازه انتخــاب وزیر امــور خارجــه و وزیر 
اقتصاد مهم است که چه کسی بر مسند 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات قرار 
می گیرد، زیرا آنها می دانند وزیر ارتباطات 
با یکی از کالاهای سبد خانوار آنها سروکار 

مستقیم دارد. مردم در این سال ها از یک طرف طعم 
اینترنتــی را چشــیدند که توانســت تــا حد زیــادی به 
آسایش و رفاه و حتی اشتغال آنها کمک کند و از طرف 
دیگر قطعی یــا اختــلال اینترنــت در کشــور را تجربه 
کردند که نشــان داد تــا چه حــد می توانــد آزاردهنده 

باشد.

 پزشکیان و وعده رفع مشکلات اینترنت
یکی از موضوعاتی که شــاید مسعود پزشــکیان را به 
ریاســت جمهوری رســاند و مردم به او اعتمــاد کردند 
وعده رفع مشــکلاتی بود که در این ســال ها بر سر راه 

اینترنت قرار گرفته است. او در مناظره های تلویزیونی 
تأکید کرد فیلترینگ میراثی اســت کــه دولت کنونی 
بر جای گذاشــته و ما به اینترنــت آزاد نیازمندیم، زیرا 
اینترنت محل آموزش است. پزشکیان به مردم وعده 
داد اگر به قدرت برسد با محدودیت های فعلی مقابله 

خواهد کرد.
از طرفــی حضور افــرادی همچــون محمدجــواد آذری 
جهرمی در کنار پزشکیان این امید را ایجاد کرد که بار 
دیگر دوره شکوفایی اقتصاد دیجیتال در کشور شکل 

گیرد و محدودیت های اینترنتی کاهش یابد.

 آغــاز گمانه زنی هــا و شــرایط پیچیــده 
کارگروه انتخاب وزیر فاوا

بــا پایــان انتخابــات و پیــروزی مســعود پزشــکیان و 
مشخص شــدن اینکــه آذری جهرمــی قصــد نــدارد 
بــه وزارت فــاوا بازگــردد، گمانه زنی ها آغاز 
شد، ولی مطرح می شد که احتمالاً گزینه 
نزدیــک بــه آذری جهرمی در این ســمت 
قــرار خواهــد گرفــت. یکــی از اصلی ترین 
گزینه هایــی کــه همــان ابتــدا بــرای وزارت 
فــاوا مطرح شــد، رضــا باقــری اصل بــود و 
این تصور شــکل گرفت کــه او بــه صورت 
قطعی پس از تأیید مجلس به عمارت کلاه 
فرنگی خواهد رفت، ولی با تشکیل شورای 
راهبری و سپس کارگروه های انتخاب وزیر، 

اوضاع تا حدی تغییر کرد.
کارگروه انتخاب وزیر فاوا وضعیت پیچیده ای پیدا کرد، 
زیرا دو نفر از اعضا که برای مشورت وارد کارگروه شده 
بودند خود را کاندیدای این ســمت به کارگروه معرفی 
کردند و سپس از آن خارج شدند. خروجی این کارگروه 
نشــان داد که نمی تــوان به یــک گزینه معطــوف بود و 
گفت کــه گزینه معرفــی به مجلس از قبل مشــخص 

شده یا نه.
گزینه های موجود و فهرست نهایی نشان می دهد دو 
گزینه شانس بیشتری برای معرفی به مجلس دارند. 
اولی رضا باقری اصل است و دیگری ستار هاشمی که 

 ستار هاشمی 
یا رضا باقری اصل؟

چه کسی وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات ایران می شود

تمامــی شــواهد نشــان می دهد کــه احتمالاً 
رضا باقری اصل و ستار هاشمی اصلی ترین 
گزینه هــای حضــور در وزارت ارتباطــات 
هستند و یکی از این دو وزیر آینده ارتباطات 
کشــورمان خواهــد بــود. در یــک جمع بندی 

چه کسی شانس 
بیشتری دارد؟

میثم سلیمانی  
سردبیر

msr52004
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هر دو در ارزیابی های کارگروه رتبه های بیشتری کسب کرده اند 
و ســابقه اجرایی آنها در حوزه های مختلف فناوری اطلاعات 
شــفاف و روشــن اســت و شــاید هرکدام اگر بخواهد یک پله 
ارتقای رتبه پیدا کند، جایگاه بعدی ا ش وزارت اســت. این دو 
در طول سال ها نشان داده اند در سمت های قبلی جایگاه فنی 

قابل قبولی داشته اند.
اگر بخواهیم این بررســی را از رضا باقری اصل آغــاز کنیم، او 
فردی اســت که از جایگاه کارشناسی رشــد کرده، در مجلس 
حضور داشــته، در ســازمان بورس فعالیت کرده و در دولت و 
وزارت ارتباطات سال ها بوده و توانسته ارتباط مؤثری با بخش 

خصوصی برقرار کند.
باقری اصل شــناخت بســیار خوبی از کســب وکارهای حوزه 
اقتصاد دیجیتــال دارد و توانســته در حوزه هــای مختلف در 
رشد استارتاپ ها و رگولاتوری حوزه هایی که در آن چالش های 
جدی وجود داشته نقش آفرینی کند و همواره در موضوعات 
و اختلافات بین دستگاهی در طرف کســب وکارها قرار گرفته 
اســت. گواه این ادعا را می تــوان در نگاه فعالان کســب وکاری 
حوزه اقتصاد دیجیتال به باقری اصل دید و شاید کمتر کسی 

نظر منفی درباره او داشته باشد.

 برنامــه هفتــم توســعه و ضــرورت ســهم ۱۵ 
درصدی اقتصاد دیجیتال

نگاه باقری اصل بــه موضوع برنامه هفتم بســیار قابل  توجه 
است، زیرا او معتقد است سهم ۱۵درصدی اقتصاد دیجیتال 
در تولید ناخالص ملی کشور، نه یک رقم نمایشی، بلکه یک 
ضرورت در کشــور اســت که باید به آن دســت پیــدا کنیم. او 
همچنین معتقد اســت برای تحقق این هــدف باید طی پنج 
سال حدود هزار همت سرمایه گذاری در بخش های مختلف 

اقتصاد دیجیتال انجام شود.
او معتقد اســت دولت نمی توانــد این عدد را تأمیــن کند، اما 

می تواند بســترهای آن را فراهم کند تا ســرمایه گذار وارد این 
فضا شــود و بــه این هــدف برســیم و ایــن کار دور از دســترس 
نیســت. باقری اصل معتقد به جــذاب کردن ایــن فضا برای 
ســرمایه گذاری اســت و می گویــد دولــت بایــد لایه هســته را 
که زیرســاخت ها هســتند تأمین کنــد و ایــن کار، بخشــی از 
سرمایه گذاری حدود صدهمتی در این حوزه است که شامل 
FTTX می شــود. در بخــش پلتفرمی نیــز دولت بــا همکاری 
بخش خصوصی باید بســتری فراهم کند. در نهایت بخش 

عمده کار بر دوش بخش خصوصی است.

 اعتقاد به رگولاتوری چابک
باقری اصل به تأمین مالی و تغییر در مدل های سرمایه گذاری 
معتقد است. او دو ســال پیش در گفت وگویی در نمایشگاه 
الکامپ گفت: »ما ۷۳ چالش در بخش کسب وکار به همراه 
فعالان و نهادهای صنفی استخراج کردیم که اگر بتوانیم ۵۰ 
درصد این چالش ها را حل کنیم می توانیــم به اهداف برنامه 
هفتم دست یابیم.«  او از مهم ترین این چالش ها به بورسی 
شدن و شناسایی و به  رسمیت  شناختن دارایی های دیجیتال 
اشــاره کرد. همچنین در گفت وگویی با هفته نامــه کارنگ در 

تیرماه ۱۴۰۱ بر رگولاتوری چابک تأکید کرد.

ICT نگاه فناورانه برای حضور در وزارت 
روی دیگر این ماجرا ستار هاشمی اســت که توانسته امتیاز 
قابل  توجهی از کارگروه انتخاب وزیر فاوا کسب کند. او نیز در 
طول سال ها فعالیت نشــان داده مدیری فنی در عرصه های 

مختلف بوده و توانسته در هر سمتی اثرگذار باشد.
شاید بتوان منشأ اثرگذاری او را از حضورش در سازمان ثبت 
دانست. ستار هاشمی بعد از خداحافظی از وزارت ارتباطات 
در دولت سیزدهم به سازمان ثبت  اسناد کشور رفت و سمت 
معاونــت توســعه فنــاوری و خدمــات الکترونیک ثبــت را به 

عهده گرفت.
از سال ۱۴۰۰ و بعد از حضور هاشمی در سازمان ثبت اسناد 
کشــور شــاهد تحول جدی در حوزه فناوری بودیم. هاشــمی 
با رویکردی وارد ســازمان ثبت شــد تا روند ســنتی موجود در 
بحث ثبــت اســناد را متحول کنــد. بحث ســند الکترونیکی 
ملکی یکــی از اقداماتی بــود که او پیــش  برد تــا بتواند فضای 

جدیدی ایجاد کند.
ثبت امضای دیجیتال نیز یکی دیگر از اقداماتش محسوب 
می شــود که در ســازمان ثبت اجرا کرد. هاشــمی بــا توجه به 
تخصصش در حوزه هوش مصنوعی، همواره نگاه متفاوتی در 
بحث فناوری داشته و تمایل دارد ابزارهای فناوری را به صورت 

عملیاتی پیاده سازی  کند.

 نسل پنجم اینترنت
ســتار هاشــمی از افرادی بود که در زمان داشــتن مسئولیت 
در وزارت ارتباطــات، با ورود فنــاوری ۵G  در جهــان، درباره آن 
صحبــت می کــرد و از کاربــرد آن می گفــت و معتقــد بــود اگر 
می خواهیم در بحث جراحــی از راه دور اقــدام کنیم، نیازمند 
بستر نسل پنجم اینترنت هســتیم تا اینترنت بدون قطعی 

و اختلال فعال شود.
او بحــث اینترنــت نســل پنجــم را یــک زنجیــره می بینــد که 
در کنــار آن بایــد زیرســاخت تأمیــن انــرژی فراهــم شــود تــا 
بــا کیفیتــی مناســب بتــوان ســرویس ارائــه داد و از دل ایــن 
فضــا و زیرســاخت ها یــک اکوسیســتم شــکل داد و بــه فکر 
کسب وکارهای نوین بود. با توجه  به تخصص ستار هاشمی 
در هوش مصنوعی، از همان ابتدای بحث بر سر این موضوع 

و داغ شدن این فضا معتقد بود باید اقدامی مؤثر انجام داد.
هاشــمی بــر این بــاور اســت کــه ظرفیــت هــوش مصنوعی و 
زیرساخت های ارتباطی و محصولات آنها باید کنار یکدیگر 

رشد کنند و بالغ شوند.

بین این دوگانــه ابتدا باید خوشــحال بود افــرادی که وارد 
این فهرست شــده اند قطعاً توانایی حضور در این سمت 
را دارنــد. امــا ایــن دو گزینــه نگاه هــای اجرایی تری بــه این 
مقولــه دارنــد. بین نــگاه باقری اصل و ســتار هاشــمی نیز 
تفاوت هایــی وجود دارد که شــاید بتــوان باقری اصــل را با 

توجه  به تجربه طولانی مدت در بخش قانون نویسی و اجرا 
رگولاتوری محــور و چابک برشــمرد کــه این نــگاه می تواند 
برای کسب وکارهای این حوزه قابل  توجه باشد و از طرفی 
نگاه ستار هاشــمی فناوری محور اســت و اگر او وزیر شود 
می تــوان امید داشــت که اینترنت نســل پنجم در کشــور 

توســعه جدی پیدا کند. هرچنــد باید صبر کــرد و دید که 
چه کســی برای ســمت وزیر ارتباطات بــه مجلس معرفی 
می شود، اما می توان این موضوع را در نظر گرفت که رضا 
باقری اصل، بــا توجه  به شــناختی کــه از فضــا دارد، برای 
گرفتن رأی اعتماد در مجلس کار راحت تری داشته باشد.
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درآمد ۲هزار میلیارد تومانی 
توسعه دهندگان از ارائه 

محتوا در کافه بازار

گزارش عملکرد 
کافه بازار در سال 

۱۴۰۲
پلتفرم کافه بازار گزارش عملکرد خود در سال 
۱۴۰۲ را منتشــر کــرد. در ایــن گــزارش عنوان 
شــده کــه تعــداد کاربــران ثبت نامــی در ایــن 
پلتفرم تا پایان سال ۱۴۰۲ بیش از ۵۵ میلیون 
و ۸۰۰ هزار نفر بــوده و رکورد نصب روزانه نیز 
عــدد ۷.۸ میلیــون عنــوان شــده اســت. این 
پلتفرم ســهم نصب برنامه هــا از داخل کافه 

بازار را ۹۲ درصد اعلام کرده است.

توسعه دهندگان در 
کافه بازار

در این گزارش آمده در ســال گذشــته تعداد 
توســعه دهندگان بــازی در ایــن پلفتــرم 
بیــش از ۵ هــزار نفــر بــوده و ۲۵ هــزار نفر نیز 
توســعه دهندگان ایرانــی برنامــه بوده اند. در 
این میــان ۳ هــزار توســعه دهنده بــه صورت 
مشــترک در زمینــه برنامــه و بــازی فعالیــت 
کرده انــد. براســاس گــزارش منتشــر شــده، 
در ســال گذشــته ۵.۵ میلیــون نفــر خریــدار 
محتوای دیجیتال از این پلتفرم بوده اند که در 
مجموع ۴۶ میلیون تراکنش موفق داشته اند. 
همچنین مجمــوع درآمد توســعه دهندگان 
فعال در این پلتفرم طی سال گذشته ۲۰ هزار 

میلیارد ریال عنوان شده است.

انتشار ۱۲۴ هزار بازی در یک 
سال

در ســال ۱۴۰۲ تعــداد ۱۲۴ هــزار بــازی در 
کافه بــازار منتشــر شــده کــه از این میــان ۱۲ 
هــزار بــازی ایرانــی بوده انــد. همچنیــن از 
۲۶۵هزار برنامه منتشر شده سهم ایرانی ها 

۱۰ هزار برنامه بوده است.

بازی های بدون نیاز به نصب
در ایــن گــزارش همچنیــن آمــاری 
درباره بازی های بدون نیاز به نصب که تجربه 
جدیدی در کافه بازار به شــمار می آمدند ارائه 
شده اســت. کافه بازار ۳۰۰ بازی بدون نصب 
به کاربران خود ارائــه داده اســت. این بازی ها 
۱.۸ میلیون کاربــر فعال ماهانه داشــته اند که 
در مجموع بیش از ۳۶ میلیــون دقیقه در ماه 
وقت شان را با این بازی ها سپری کرده اند. یک 
کاربر در یک روز ۱۳ ساعت از زمانش را صرف 
این بازی ها کرده و در این زمینه رکوردار است.

افُود، دارتیل و اکُالا 
ری برند می شوند

سوپراپلیکیشن تپسی شروع به کار می کند

مصطفــی سیدحســینی، مدیرعامــل تپســی روز 
یکشــنبه ۳۱ تیرمــاه در یــک نشســت خبــری از 
سوپراپلیکیشن تپسی رونمایی کرد. سیدحسینی 
پــس از خرید تپســی توســط گلرنــگ و کناره گیری 
میلاد منشــی پور از ســمت مدیرعاملــی، به عنوان 
مدیرعامــل در این مجموعــه فعالیت خــود را آغاز 

کرده است.
او در ایــن نشســت خبــری از برنامه هــای جدیــد 
تپســی و مســیرآینده ایــن پلتفــرم بــه ســمت 

سوپراپلیکیشن شدن گفت.

 گلرنــگ می خواهــد یــک 
پنجــم درآمــدش از اقتصــاد 

دیجیتال باشد
سیدحســینی در ابتــدای ســخنانش 
بــه تاریخچــه تپســی و مســیری کــه از 
ســال ۱۳۹۵ تــا ســال ۱۴۰۲ پیمــوده، 
اشــاره کرد و گفت: »گــروه گلرنگ برای 
نزدیــک شــدن بــه مشــتری و بهبــود 
تجربــه کاربری مشــتریانش، بــا خرید 

ســهام شــرکت هایی مثــل تپســی و الوپیــک، وارد 
اکوسیستم دیجیتال شده است.«

او ادامــه داد: »اســتراتژی مــا این بــود کــه از هر راه 
میان بری برای ورود به این اکوسیســتم بهره ببریم 
و استفاده از شبکه گسترده کاربران تپسی یکی از 

این میان برها بود.«
گلرنگ در چند سال گذشته پلتفرم های مختلفی 
را وارد فضــای ســرمایه گذاری اش کــرده که شــبکه 
متصل کاملی از خرده فروشی، تجارت الکترونیکی 
و لجســتیک را تشــکیل می دهند. سیدحســینی 
چشم انداز گلرنگ برای این اکوسیستم دیجیتال 

تا سال ۱۴۱۰ را در چهار هدف زیر خلاصه کرد:

 اســتفاده از فرصت هــای موجــود در 
حوزه اقتصاد دیجیتال

رســاندن ســهم درآمــدی گــروه گلرنــگ از اقتصاد 
دیجیتال به یک پنجم کل درآمد گروه

افزایش قدرت انتخاب کاربران
افزایش کیفیت ارائه خدمات با ایجاد رقابت

دادن  شــکل  به دنبــال  گلرنــگ   
اکوسیستم دیجیتال خود

مصطفی سیدحسینی نقش تپسی برای رسیدن 
به اهــداف گفته شــده را بســیار اساســی دانســت 
و اشــاره کرد که تیــم متخصص و زیرســاخت های 
فنــی مناســب تپســی بــه گلرنــگ کمــک می کنــد 

اکوسیستم دیجیتال مدنظر خود را شکل دهد.
در همیــن راســتا از هویت جدیــد گروه تپســی، که 
هویتی راهبردی و تســهیلگر و ناظر بر اکوسیستم 

دیجیتال گلرنگ است، پرده برداری شد.

سیدحسینی درباره این اکوسیســتم گفت: »این 
اکوسیستم متشــکل از تمام اپلیکیشن های گروه 
گلرنگ اســت و قــرار اســت از این به بعــد خدمات 
اکُالا، تپســی، افُــود، دارتیــل، الوپیــک، زپ و تــارا 
را در قالــب یــک سوپراپلیکیشــن دریافــت کنیــم. 
به همیــن منظــور ســه اپلیکیشــن افُــود، دارتیل و 
تا پایــان ســال اکُالا ری برند می شــوند و بــا نام های 
تپســی فود، تپسی شــاپ و سرویس ســوپرمارکتی 

تپسی فعالیت شان را آغاز می کنند.«
سیدحسینی همچنین به طور رسمی 
اعلام کــرد که از امــروز گروه تپســی کار 

خود را به صورت رسمی آغاز می کند.

 آغاز فعالیت تپســی فود در 
مشهد

مدیرعامــل تپســی اعــلام کــرد کــه 
تپســی فود بــرای بخشــی از کاربــران 
مشــهد و تپسی شــاپ نیــز از نیمه اول 
مــرداد فعــال می شــوند. او مهم تریــن 
دغدغه گروهش را تجربه کاربران فعلی 
ایــن نرم افزارها و کاربرانی دانســت کــه در آینده به 

این خدمات روی می آورند.

 رشد دوبرابری تپسی توقعی منطقی 
است

کــردن  یکپارچــه  بــا هــدف  کــه  تپســی  گــروه 
کســب وکارهای پلتفرمــی زیــر یــک چتــر واحــد و 
هم افزایی این شــرکت ها برای توســعه اکوسیستم 
اقتصاد دیجیتال تشکیل شــده، تصمیم گرفته تا 
پایان سال با گسترش بازارهای جدید از طریق ارائه 
ســرویس های اقتصادی و تمرکز بر توســعه پیک و 
گاراژ، درآمدش را تا دوبرابر رشد دهد و برای کاربران 
تپسی به کمک ارتباط بین کسب وکارهای آنلاین و 

آفلاین ارزش جدیدی خلق کند.
سیدحســینی۱۴۰۳ را ســال ویــژه ای بــرای تپســی 
خوانــد و رشــد دوبرابــری گروه تپســی را بر اســاس 
گزارش های مالی این شــرکت که در کدال منتشــر 
شده، توقعی منطقی دانست و گفت: »ما در دوره 
اخیر از تمام رکوردهای گذشته تپسی عبور کردیم 
و نسبت به دوره قبل و حتی سال گذشته ۷۰ تا ۸۰ 

درصد رشد داشتیم.«

 تپســی فای مجــوز فعالیــت دریافت 
نکرد

مدیرعامل تپســی در پاســخ بــه این ســؤال که چرا 
برای تپسی فای اطلاع رســانی نشد و این محصول 
چه سرنوشــتی پیدا کرد، گفت: »تپســی فای برای 
جذب سرمایه های خرد راه اندازی شد، اما برای این 
کار باید مجوز مدیریت دارایی را دریافت می کردیم 
کــه آن زمــان نداشــتیم و نتوانســتیم این مجــوز را 
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بگیریم. تیم توســعه ایــن محصول بر ایــن عقیده 
بودند که ابتدا سرویس را راه اندازی کنند و سپس 
مجوز بگیرنــد که متأســفانه ایــن اتفــاق رخ نداد و 

محصول مجوز لازم برای فعالیت را اخذ نکرد.«

 تارا بنا نیست نقش اسنپ پی را برای 
تپسی بازی کند

سیدحســینی در پاســخ بــه ایــن ســؤال که آیــا تارا 
نقش اســنپ پی را برای تپسی ایفا می کند، گفت: 
»تأمین مالی سرویس اعتباری تپسی را تارا انجام 

می  دهد، اما بنا نیست نقش 
اســنپ پی را بــازی کنــد.« او 
با اشــاره به اینکه قصــد ورود 
بــه حــوزه اعتبــاری و مالــی را 
ندارند، توضیــح داد: »تلاش 
می کنیــم از خدمــات دیگــر 
کســب وکارهای تخصصــی 
این حوزه و ســرویس هایی که 
تارا توســعه می دهد استفاده 
 کنیم. تأمین کننده سیســتم 
اعتبــاری تپســی، تــارا اســت 
که از کیف  پول هــای خود تارا 
مجزاست و شما می توانید با 

API تارا از این خدمات استفاده کنید.«

 حمــل رایــگان؛ راهــی بــرای افزایــش 
سهم بازار اکُالا

مدیرعامــل تپســی در پاســخ به این ســؤال کــه آیا 
حمل رایگان در قســمت لجســتیک یــک رویکرد 
گذرا اســت یا گزینه ای دائمی در این اکوسیســتم، 
توضیــح داد: »مــا در برهــه ای از زمــان ســهم بــازار 

اکُالا را از دســت دادیم و بــرای بازگردانــدن کاربران 
به ســمت خودمان تصمیم گرفتیــم در خریدهای 
پرتکــرار با حمــل رایگان، وفــاداری کاربر بــه پلتفرم 
را افزایــش دهیــم و بــا ایــن خدمــت در بــازار رشــد 
خوبــی داشــتیم. در ادامــه نیــز تــا جایی کــه حمل 
رایگان بهترین گزینه برای رشد در بازار باشد از آن 

استفاده می کنیم.«

 امنیت پلتفرم های تپسی
بــا توجــه  بــه حمله هــای ســایبری یــک ســال اخیــر 
بــه پلتفرم هــا ازجملــه خــود 
تپســی، سیدحســینی یکی از 
دغدغه هــای اصلــی گلرنــگ از 
روزهای اول ورودش به تپســی 
کســب وکارهای  امنیــت  را 
تپســی  سوپراپلیکیشــن 
برشمرد و گفت:  »ارتقای سطح 
امنیتی تپســی به منابــع مالی 
و زیرســاخت های مخصــوص 
ســخت افزاری و نرم افزاری نیاز 
داشــت کــه از روزهــای اول بــا 
ســرمایه گذاری مناسب به این 

مسئله توجه کردیم.«
بــا  پیــش  دو هفتــه  داد: »حــدود  ادامــه  او 
 ISMS سرمایه گذاری مناسب موفق شدیم گواهی
دریافت کنیم و هنوز هم جزو اولویت های ماســت 
و به صــورت هفتگی مســیر بهبود و رشــد در حوزه 
امنیت را بررســی می کنیم، زیرا در گذشته آسیب 
جدی وارد شده و اگر در آینده چنین اتفاقی تکرار 
شــود، ضــرر جدی تــری بــه کســب وکار و کاربــران 

می زند.«

در دوره اخیر از تمام 
رکوردهای گذشته 
تپسی عبور کردیم 

و نسبت به دوره قبل 
و حتی سال گذشته 
۷۰ تا ۸۰ درصد رشد 

داشتیم

REPORTگزارش

گزارش عملکرد پلتفرم 
سلامت آنلاین بقراط در سال 

۱۴۰۲ منتشر شد

۱۲ هزار دقیقه قطعی 
سامانه های نسخ آنلاین

پلتفرم بقراط که در حوزه سلامت آنلاین فعال 
اســت، گزارش عملکرد خــود را در ســال ۱۴۰۲ 
منتشــر کــرده اســت. بــر اســاس این گــزارش، 
نرم افزار مدیریت مراکز درمانی بقراط در سال 
۱۴۰۲ نسبت به سال گذشــته ۳۰ درصد رشد 
را تجربه کرده است. داده های این گزارش بیان 
می کند که طرح کلینیک بقراط ۶۰ درصد و طرح 
مطب این پلتفــرم ۲۷ درصد در قیاس با ســال 

گذشته رشد داشته است.

ســهم انــدک ویزیــت  غیــر 
حضوری

در بخشــی از این گزارش که ســهم استفاده از 
ویزیت آنلاین، تلفن، متنی و حضوری را مورد 
بررســی قرار داده، ۹۸.۴۶ درصد از سهم انواع 
ویزیت بــه ویزیت حضوری رســیده اســت. بر 
اساس این اطلاعات اعتماد به جریان سلامت 
دیجیتــال، مخصوصــاً در حــوزه ویزیــت غیــر 
حضــوری درصد بســیار پایینــی دارد. مواردی 
مانند دسترســی به زیرســاخت های ارتباطی، 
بــه طــور ویــژه اینترنــت پایــدار می توانــد در 
میــزان اســتقبال کاربــران از خدمــات ویزیــت 

غیرحضوری مؤثر باشد.

قطعی سامانه نسخه نویسی 
چالش بخش خصوصی

در بخشــی از گــزارش ســال ۱۴۰۲ کــه مربــوط 
بــه نسخه نویســی بقــراط اســت؛ بــه قطعــی  
سامانه های بیمه ســلامت و تامین اجتماعی 
اشاره شده است. بر اساس آمار پلتفرم بقراط 
در ۱۴۰۲ بیش از ۱۲ هزار دقیقه این دو سامانه 
با قطعی همراه بوده اند که بیــش از ۳۷۰ مورد 
از ایــن قطعی هــا در زمــان اوج ثبــت نســخه، 
به بیــش از ده دقیقــه رســیده اســت. باوجود 
گذشــت بیــش از ۳ ســال از اجبــاری شــدن 
نســخ الکترونیکی هنوز زیرســاخت اصلی از 
سمت دولت به شــکل درســتی تامین نشده 
و در مــواردی ایــن موضــوع بــه چالــش بــزرگ 
بخش خصوصی تبدیل شده اســت. گزارش 
ســال ۱۴۰۲ پلتفرم ســلامت دیجیتــال بقراط 
در بخش هــای دیگــر اطلاعاتــی دربــاره نســخ 
ثبت شــده در این پلتفرم، درصد رشد پرونده 
الکترونیک، تخصص های پرمراجعه در انواع 
و مشــاوره و دیگر نکات مورد توجه داشــته که 
با مراجعه متن کامل گــزارش امکان مطالعه و 

تحلیل آن وجود دارد.
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محبوبیــت و فراگیــری رمزارزهــا، 
موضــوع  از  بعــد  به ویــژه 

ایردراپ هــای 
مــی،  تلگرا
ی  ضــا تقا
گســترده ای 
برای دریافت 
و  اطلاعــات 
ی  تحلیل هــا
قابــل  اعتمــاد ایجــاد کــرده 
اســت. در ایــن میــان، رســانه ها نقشــی 
حیاتــی در ارائــه اخبــار موثــق، آمــوزش 

ســرمایه گذاری درســت و آگاهی بخشــی در برابــر 
کلاهبــرداری در چشــم انداز پیچیــده این حــوزه ایفا 
می کنند. افزایش علاقه مندان به بازار کریپتو باعث 
شــده تولید محتــوا در ایــن حوزه نیز بیشــتر شــود و 
سایت ها، خبرگزاری ها، اینفلوئنسرها و همه افرادی 
که رســانه ای دارنــد دربــاره رمزارزها صحبــت کنند. 
اینجاست که تمایز بین منابع خبری معتبر و منابع 

غیر قابل  اعتماد چالش برانگیز می شود.

 اهمیــت رســانه های معتبــر در حــوزه 
رمزارز

رســانه ای معتبــر و قابــل  اســتناد اســت کــه برخــی 
ویژگی های حداقلی را داشــته باشــد. ارائه اطلاعات 
دقیق و بی طرفانه، شفافیت و پاسخگویی و آموزش 

و توانمندســازی از جملــه ایــن ویژگی هــا هســتند. 
همچنیــن ســابقه و اعتبــار، تخصــص خبرنــگاران 
و تحلیلگــران و کیفیــت محتــوا نیــز 
ویژگی های مهم یک رسانه رمزارزی قابل 

اعتماد است.

 ۱۲ رســانه معتبــر خارجی در 
حوزه رمزارز

در ادامــه رســانه های معتبــر جهانــی در 
حوزه رمزارزها معرفی شده که ویژگی های 
مطرح  شــده را دارند. چه تازه کار باشید و 
چه باتجربه این حوزه، این راهنما به شما 
در پیدا کردن بهترین منابع خبری ارزهای دیجیتال 

در سال ۲۰۲۴ کمک می کند.
 CoinDesk (کوین دســک): 
و  بزرگ تریــن  از  یکــی 
رســانه های  محبوب تریــن 
حوزه رمزارز جهان اســت که در ســال ۲۰۱۳ تأسیس 
شد و شامل مقالات خبری، ویدئوها، پادکست ها و 
خبرنامه هایــی بــرای دریافــت اخبــار فــوری و نظرات 
کارشناسان است. کوین دسک یک رسانه بین المللی 
در حوزه رمزارزهاست که در ماه حدود شش میلیون 

بازدیدکننده دارد.
 UToday (یوتودی):

رســانه ای  ســازمان  یــک 
جهانــی مســتقر در دبــی 

REPORTگزارش

بازی های کریپتویی؛ 
عامل اصلی دستیابی 
تلگرام به ۹۵۰ میلیون 

کاربر فعال
تلگرام به تازگی اعلام کرد کــه تعداد کاربرانش 
به ۹۵۰ میلیون نفر افزایش پیدا کرده است. این 
رشد چشمگیر که توسط پاول دوروف، مؤسس 
و مدیرعامــل تلگرام اعلام شــد، نشــان دهنده 
جهشــی ۵۰ میلیون کاربری از اوایل بهار سال 
جاری است. گســترش سریع اســتفاده از این 
پلتفرم، تا حد زیادی به دلیل افزایش محبوبیت 

بازی های رمزنگاری بر روی آن است.
افزایش تعداد کاربران تلگــرام همزمان با رونق 
بازی هــای مبتنی بر بلاکچین اســت کــه از این 
اپلیکیشن به عنوان پلتفرم اصلی خود استفاده 
 )TON( می کنند. این بازی ها اغلب از شبکه باز
اســتفاده می کننــد، سیســتمی بلاکچینــی 
کــه ابتــدا تلگــرام آن را توســعه داد، امــا پس از 
مدتــی به عنــوان پــروژه ای open-source بــه 

توسعه دهندگان خارجی واگذار کرد.

ســرمایه گذاران و بازی هــای 
تلگرامی

روند رشد بازی های کریپتو در تلگرام نیز توجه 
ســرمایه گذاران را بــه خــود جلب کرده اســت. 
پلتفرم باز )TOP( که یکی از توســعه دهندگان 
برجســته در اکوسیســتم TON اســت، اخیراً 
 ،Catizen در اســتودیو پلوتــو، خالــق بــازی
سرمایه گذاری کرده است. این بازی تاکنون ۲۵ 
میلیون بازیکن را جذب کرده است که نشان از 
محبوبیت مداوم بازی های رمزنگاری مبتنی بر 
تلگرام است. ترکیبی از بازی های آسان، وعده 
پاداش های ارزهــای دیجیتال و پایــگاه کاربری 
بزرگ تلگرام، زمینه مناسبی برای شکوفایی این 
بازی ها فراهم کرده است. با نزدیک شدن تلگرام 
به نقطه عطف یک میلیارد کاربر، واضح است 
که اســتقبال این پلتفرم از بازی های رمزنگاری 

نقش مهمی در رشد آن دارد.  

به کدام رسانه ها 
می توان اعتماد کرد؟

معرفی بهترین منابع خبری تخصصی رمزارز جهان 
در سال ۲۰۲۴

نگار حاتمی 

Info
@Karangweekly.ir

رمزارز
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کلاهبرداری  در رمزارزها با فراگیری آنها هر روز بیشتر می شود 
و هر ســال رکورد می زند. بر اســاس گزارش های فدرال رزرو، از 
ابتدای سال ۲۰۲۱ تا سال ۲۰۲۲ بیش از ۴۶ هزار نفر در آمریکا 
ادعا کرده اند از آنها کلاهبرداری رمزارزی شــده و بیش از یک 
میلیارد دلار از دست داده اند. این ضررها در دو سال گذشته 
تقریباً شــصت برابر بیشــتر از ســال ۲۰۱۸ بوده؛ به طــوری که 
میانگین ضرر هر فــرد ۲۶۰۰ دلار اســت. کمیســیون تجارت 
فدرال اشــاره می کند بیت کوین )۷۰ درصد(، تتر )۱۰ درصد( و 
اتریوم )۹ درصد( برترین ارزهای دیجیتالی هســتند که افراد 

برای پرداخت به کلاهبرداران از آنها استفاده کرده اند.

 سوءاستفاده از شبکه های اجتماعی
تقریباً نیمی از افــرادی که از ابتدای ســال ۲۰۲۱ ضرر رمزارزی 
ناشــی از کلاهبــرداری را گــزارش کرده انــد، می گوینــد ایــن 
کلاهبــرداری بــا نوعی پیــام در یــک پلتفرم شــبکه اجتماعی 
آغاز شده است. بر اســاس این شکایت ها، اینســتاگرام )۳۲ 

بر اساس 
گزارش های 
فدرال رزرو 

کلاهبرداری های 
رمزارزی در آمریکا 

شصت برابر افزایش 
یافته

بازی ها فراهم کرده است. با نزدیک شدن تلگرام 
به نقطه عطف یک میلیارد کاربر، واضح است 
که اســتقبال این پلتفرم از بازی های رمزنگاری 

نقش مهمی در رشد آن دارد.  
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POINT OF VIEWدیدگاه

سهیل نیکزاد، رئیس 
هیئت مدیره «کیوسک»:

اجلاس دایا؛ فرصتی 
برای به کارگیری 

بلاکچین
اولیــن اجــلاس دایــا کــه بــه منظــور آشــنایی 
کســب وکارها با حوزه بلاکچین طراحی شده، 
۲۵ مردادمــاه در شــیراز برگــزار می شــود. در 
ایــن رویداد کــه کســب وکارهای مطرح اســتان 
فارس و فعــالان صنعت پولی و بانکی شــرکت 
می کنند، افراد شاخص حوزه بلاکچین و رمزارز 
در میزگردهایی سخنرانی خواهند کرد. یکی از 
این فعالان سهیل نیکزاد، رئیس هیئت مدیره 
صرافی کیوسک است. نیکزاد درباره این رویداد 
گفت: »این اجلاس برای اکوسیستم بلاکچین 
کشور مفید خواهد بود، زیرا برای افراد مشغول 
در صنایع مختلف، ضمن تشریح این فناوری، 
فرصتی ایجاد می کند تا از آن در صنایع شــان 
اســتفاده کننــد. همچنیــن خــود توکن دایــا را 
به عنوان یک نمونه موفق که از فناوری بلاکچین 

استفاده کرده به افراد معرفی می کند.«

توکن سازی دارایی ها
رئیس هیئت مدیره صرافی کیوسک 
با اشــاره به موضوعاتــی که قــرار اســت در این 
اجلاس مطرح شــود گفت: »قرار است درباره 
توکن ســازی دارایی هــا و توکن های باپشــتوانه 
و کاربــرد آنها در کســب وکارها صحبــت کنم. 
می خواهم به افرادی که امکان ســرمایه گذاری 
روی چنیــن پروژه هایــی را دارنــد بگویــم که این 
فرصــت را از دســت ندهند. تــلاش می کنم در 
این حوزه اعتمادسازی کنم تا کسب وکارهایی 
راه انــدازی بشــود و ایــن فنــاوری در آنهــا بومی 

شود.«

اســت که علاوه بر پوشــش اخبار و موضوعــات داغ، 
مصاحبه هایــی بــا افــراد سرشــناس حــوزه رمــزارز، 
راهنماهایی درباره ارزهای دیجیتال مانند بیت کوین 

و اتریوم و تحلیل قیمت ارزهای مختلف دارد. 
 Decrypt (دی کریپت):

در ســال ۲۰۱۸ تأســیس شد 
و یکــی از معتبرتریــن منابع 
خبری ارزهای دیجیتال شناخته می شود. این رسانه 
شامل اخبار فوری ارزهای دیجیتال و دوره های رایگان 

برای مبتدی هاست. 
 The Block (بلاک): 

ایــن ســایت شــامل اخبــار 
فــوری رمــزارز، گزارش هــای 
تحقیقاتی عمیــق و داشــبوردهای داده ای اســت که 
معیارهــای درون زنجیــره ای را نشــان می دهــد. ایــن 
ســایت اخیراً یــک ســرویس اشــتراک مبتنی بــر ارز 
 ،ACS دیجیتال راه اندازی کرده که با قفل  کردن رمزارز
می توانید پاداش  دریافت کنید و به محتوای ممتاز در 

The Block دسترسی یابید.
 Bitcoin Magazine 

(بیت کوین مگزین):
این رسانه در سال ۲۰۱۲ برای 
به اشتراک گذاشتن اخبار و نظرات کارشناسان درباره 
بیت کوین تأســیس شــد. برخلاف ســایر رسانه های 
ایــن فهرســت، Bitcoin Magazine  همچنــان بــر 
بیت کوین تمرکز دارد و اخبار سایر ارزهای دیجیتال 

را منتشر نمی کند.
 The Defiant (دیفاینــت): 
یــک خبرنامــه و پادکســت 
اســت کــه کامیــلا روســو، 
روزنامه نگار سابق مالی بلومبرگ آن را تأسیس کرده 
اســت. ایــن رســانه بیشــتر بــر اکوسیســتم DeFi و 
محتوای طولانی مدت تمرکز دارد؛ ازجمله مصاحبه 
بــا افــراد برجســته در DeFi و تجزیه وتحلیــل 

پروتکل های مختلف این حوزه.
 Bankless (بنک لس):

یــک خبرنامــه و پادکســت 
اســت که رایــان شــان آدامز 
و دیوید هافمن تأســیس کرده اند.این رسانه اغلب 

بر برنامه هــای غیرمتمرکــز )DeFi( در اکوسیســتم 
اتریوم تمرکز دارد.

 Cointelegraph 
(کوین تلگراف):

کوین تلگــراف یکــی از منابــع 
پیشرو در زمینه رسانه های دیجیتال مستقل است 
کــه طیــف گســترده ای از اخبــار فنــاوری بلاکچیــن، 
دارایی های رمزنــگاری و روندهای نوظهــور در فناوری 

مالی )فین تک( را پوشش می دهد. 
 Daily Hodl (دیلی هودل): 
یک سازمان خبری مستقل 
است که اقتصاد دیجیتال را 
پوشش می دهد و اطلاعات شفافی از بنیان گذاران آن 

در سایتش وجود دارد.
 Bitcoin.com 

(بیت کوین دات کام): 
خبرگزاری بیت کــوی دات کام 
یک پلتفرم خبری، آموزشــی و معاملاتی است که با 
هدف آشــنایی بیشــتر با ارزهای دیجیتال راه اندازی 
شده است. این سایت در سال ۲۰۱۵ آغاز به کار کرد 
و هدفش از همان ابتدا این بود که بتواند منبعی برای 
اخبــار و اطلاعــات، به ویــژه بــرای تازه واردهــای دنیای 

رمزارز باشد.
 CryptoSlate 

(کریپتواسلیت): 
یک پلتفرم خبری و رسانه ای 
مســتقل اســت کــه در ســال ۲۰۱۸ تأســیس شــده 
و بــر رمزارزهــا، فنــاوری بلاکچیــن و صنعــت دیفــای 
)DeFi( تمرکــز دارد. این رســانه به دلیــل تعهد خود 
به خبرنــگاری بی طرفانــه و ارائــه محتــوای باکیفیت 

تحسین شده است.
 Cryptonews (کریپتونیوز): 
یــک وب ســایت خبــری و 
آموزشــی اســت که در ســال 
۲۰۱۳ تأسیس شده و تمرکزش روی ارزهای دیجیتال، 
بلاکچین و فناوری های مرتبط با آن است. این سایت 
بیــش از دو میلیــون بازدیــد ماهانــه دارد و هدفــش 
پوشــش جامع، دقیق، به موقع و عمیق راجع  به تمام 

جنبه های ارز دیجیتال است.

درصد(، فیس بوک )۲۶ درصد(، واتساپ )۹ درصد( و 
تلگرام )۷ درصد( مهم ترین پلتفرم های مرتبط با این 
کلاهبرداری ها بوده اند. فرصت های ســرمایه گذاری 
تقلبی بیشترین ســهم از کلاهبرداری های رمزارزی 
را داشــتند. در ســال ۲۰۲۱، نزدیک بــه ۵۷۵ میلیون 
دلار از ضررهــای گزارش شــده بــه فــدرال رزرو در 
زمینه کلاهبــرداری رمــزارزی مربوط بــه فرصت های 
ســرمایه گذاری بــود. افــراد گــزارش داده انــد کــه 
وب سایت ها و اپلیکیشن های سرمایه گذاری بسیاری 
بودند که به آنها وعده سود خوب با رمزارزها را می داد، 
امــا ایــن اپلیکیشــن ها جعلــی بودنــد و هنگامی که 
آنهــا می خواســتند پول شــان را خــارج کننــد، موفق 

نمی شدند.

 کلاهبرداری های عاشقانه
کلاهبرداری هــای عاشــقانه دومیــن منبــع رایــج 

ضررهای کلاهبــرداری رمزارزی هســتند و پس از آن 
کلاهبرداری های جعل هویت کسب وکار و دولت قرار 
دارند کــه به گفته کمیســیون تجارت فــدرال، اغلب 
بــا پیام های جعلــی که ادعا می شــود از شــرکت های 
فناوری مانند آمازون یا مایکروسافت هستند، آغاز 

می شوند.
کمیسیون تجارت فدرال گزارش می دهد افراد ۲۰ تا 
۴۹ساله در مقایسه با گروه های سنی بالاتر، بیش از 
سه برابر بیشتر در معرض باخت رمزارز در برابر یک 
کلاهبــردار بوده اند. کمیســیون تجارت فــدرال برای 
جلوگیــری از کلاهبــرداری می گوید مــردم باید درک 
کنند که ســرمایه گذاری های رمزارزی هرگــز بازدهی 
تضمینی ندارند. آنها بایــد از توافق هــای تجاری که 
نیازمند خرید رمزارز اســت، اجتناب کنند و مراقب 
معاشــرت های عاشقانه ای باشــند که با درخواست 

رمزارز همراه است.

فرصــت را از دســت ندهند. تــلاش می کنم در 
این حوزه اعتمادسازی کنم تا کسب وکارهایی 
راه انــدازی بشــود و ایــن فنــاوری در آنهــا بومی 

شود.« ضررهای کلاهبــرداری رمزارزی هســتند و پس از آن 
کلاهبرداری های جعل هویت کسب وکار و دولت قرار 
دارند کــه به گفته کمیســیون تجارت فــدرال، اغلب 
بــا پیام های جعلــی که ادعا می شــود از شــرکت های 
فناوری مانند آمازون یا مایکروسافت هستند، آغاز 

۲۰کمیسیون تجارت فدرال گزارش می دهد افراد ۲۰کمیسیون تجارت فدرال گزارش می دهد افراد ۲۰ تا 
ساله در مقایسه با گروه های سنی بالاتر، بیش از 
سه برابر بیشتر در معرض باخت رمزارز در برابر یک 
کلاهبــردار بوده اند. کمیســیون تجارت فــدرال برای 
جلوگیــری از کلاهبــرداری می گوید مــردم باید درک 
کنند که ســرمایه گذاری های رمزارزی هرگــز بازدهی 
تضمینی ندارند. آنها بایــد از توافق هــای تجاری که 
نیازمند خرید رمزارز اســت، اجتناب کنند و مراقب 
معاشــرت های عاشقانه ای باشــند که با درخواست 
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برند کارفرمايی
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نکاتی درباره رویکرد 
کسب وکارها به نیروهای 

انسانی

به دنبال پایداری در 
اثرگذاری باشیم

ســهیل عظیمــی، مدیــر برنــد کارفرمایــی و 
تجربه همکاری دیجی کالا درباره اینکه کدام 
بخش هــای برنــد کارفرمایــی در بــازار ایــران 
مغفــول مانــده اســت، عنــوان می کنــد: »مــا 
در جایــگاه یــک شــرکت تأثیرگــذار در بــازار 
ایران، ســعی کرده ایم به پایداری در اثرگذاری 
برســیم؛ یعنی بــه نحوی رفتــار کنیــم که یک 
تأثیر لحظه ای به نگاه و تصویر افراد نداشــته 
باشیم. اقدامات مسئولیت اجتماعی، ارتباط 
دانشــگاه و صنعــت و فعالیت هایــی بــرای 
افزایش حس اثرگذاری در شرکت نمونه ای از 

این اقدامات اند.«

و  قــوی  فرهنــگ  ضــرورت 
منسجم

 به گفتــه عظیمی، فرهنــگ قوی و مســنجم و 
مطابــق بــا ارزش  هــای کلیــدی باعث می شــود 
کارکنان احســاس خیلی خوبی از کار کردن در 
شرکت داشته باشــند. این تجربه کاری خوب 
حتی می تواند میزان مهاجرت را هم تحت تأثیر 
قرار دهد. او عنوان می کند که کسب وکارها در 
زمینه موضوعات فرهنگی، آموزش، توســعه و 
قرار دادن  Evp در اختیــار کارکنان برای ماندن 

آنها در شرکت غفلت می کنند.

اشــتباه متــداول واحد هــای 
منابع انسانی  

ســهیل عظیمــی همچنیــن در خصــوص 
اشتباهی که واحدهای منابع انسانی مرتکب 
آن می شــوند، می گویــد: »در بســیاری اوقــات 
تعادل میــان منافــع کارکنــان و کارجوها حفظ 
نمی شود. نگه داشتن این تعادل و نگهداشت 
منافع کار کردن در شرکت برای کارمندان اصلی 

مهم و حیاتی است.«

برند کارفرمایی در شرکت های 
بزرگ و کوچک

او در بخش دیگری از صحبت های خود تأکید 
می کند: »برند کارفرمایی هم برای سازمان های 
بــزرگ و هــم بــرای شــرکت های کوچــک مهــم 
اســت، اما جنس اهمیت و میزان آن متفاوت 
است. برای شرکت هایی که جای خود را در بازار 
پیدا کرده اند و دارای برند تجاری قوی هســتند 
حفظ ثبات و نوآوری مهم اســت، اما برای یک 
اســتارتاپ، رشــد محبوبیــت برنــد کارفرمایی 

اهمیت دارد.«

افزایش نسبی مهاجرت 
معکوس در دیجی کالا

گفت وگو با سهیل عظیمی، مدیر برند کارفرمایی و 
تجربه همکاری دیجی کالا

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi
@gmail.com

یکی از کارکردهای فناوری دیجیتال در حوزه های 
مختلف افزایش کیفیت و بهره وری بوده است اما 
به نظر می رسد حوزه منابع انسانی که از اهمیت 

استراتژیک بالایی برای کسب وکارها برخوردار 
است در مسیر دیجیتالی شدن به 

نسبت سایر بخش ها پیشرفت قابل 
قبولی نداشته است. سهیل عظیمی، 
مدیر برند کارفرمایی و تجربه همکاری 

دیجی کالا در گفت وگو با سایت 
رویداد برند کارفرمایی ضمن بیان 

این مسئله، تأکید می کند که در ایران 
برند کارفرمایی به جای اینکه انعکاس 

واقعی فضای درون شرکت ها باشد، 
مترادف با تولید محتوا در شبکه  های 

اجتماعی شده است. 
عظیمی در این گفت وگو از افزایش نسبی 

مهاجرت معکوس در دیجی کالا خبر می دهد 
و معتقد است اگر بتوان امکانات کاری خوبی 

در داخل کسب وکارها فراهم کرد، ممکن است 
نیروهای متخصص برای بازگشت به کشور 

انگیزه بیشتری پیدا کنند.

 برند کارفرمایی بااصالت باید چه 
ویژگی هایی داشته باشد؟

معنای برند کارفرمایی ایجاد تصویر مثبت و واقعی 
از کار کردن در شــرکت  اســت، اما ایــن تصویر باید 
حاصل تجربه زیسته افراد در شرکت باشد نه یک 
تصویر فانتــزی و خیالــی در شــبکه های اجتماعی 
و نشســت های خبــری. از نــگاه مــن، مدیــر برنــد 
کارفرمایی در ایــران جا افتاده، امــا اینکه چگونه از 
آن اســتفاده می شــود هنوز مبهم اســت. اگر برند 
کارفرمایی را به تعاریف جدید و به روز نسبت دهیم 
باید بر انعکاس تصویر واقعی باشد نه تولید محتوا 
در شــبکه های اجتماعــی. ایــن رویکــرد همــکاری 

درون سازمانی را افزایش خواهد داد.
برند کارفرمایی از درون سازمان نشئت می گیرد تا 
تصویر بیرونی را شکل دهد و باعث شود شرکت از 

تجربه همکاری افراد غافل بماند.

 برنــد کارفرمایــی در دیجــی کالا 
چگونه است؟

اگر فرایند انتخاب تا جذب و استخدام را مسیری 
چندمرحلــه ای در نظــر بگیریــم، ســعی کرده ایــم 
از بــار اول کــه فــرد در صفحــه کاریابــی شــرکت ما 
فرصت های شغلی دیجی کالا را می بیند تا نقطه  ای 
کــه بــه درون ســازمان راه می یابــد تصویــر مطلوبی 
داشته باشیم. تلاش دیجی کالا بر این است که در 
دفعات متفاوت تجربه خوبی به افراد جویای شغل 

منتقــل کند؛ حتــی زمانــی که فــرد بیرون ســازمان 
است. در واقع برند کارفرمایی باعث می شود افراد 

همیشه سفیر شرکت قبلی خود باشند.

 جایــگاه برنــد کارفرمایــی در 
دیجی کالا کجاست؟

کامــلاً  موضوعــی  کارفرمایــی  برنــد 
بین رشته ای است؛ ترکیبی از فرهنگ، 
یابــی و  ارتباطــات، برندینــگ، بازار
منابــع انســانی. بــر اســاس چارت های 
ادبیات نظری برند کارفرمایی همیشــه 
زیرمجموعه منابع انســانی اســت، اما 
باید تمام این تخصص ها در آن باشد.

 رویدادهــای کســب وکاری مثــل 
مراســم آخــر ســال، نشســت های خبــری، 
رونمایــی محصــول و... در تثبیــت برنــد 

کارفرمایی چه نقشی دارند؟
اثرگذاری این رویدادها به تعامــل و اثرگذاری افراد 
بستگی دارد؛ اگر مدیران به اهداف شان در افزایش 
رضایت کارکنان و تعلق خاطر برسند، این رویدادها 
بدون شک مطلوب هستند. اما اگر رویدادها فقط 
ابزاری برای نمایش تصویری نادرست و غیرواقعی 
باشند، اثر بلندمدتی ندارند و بعد از مدتی با چند 
پرسش وپاســخ از افــراد درون ســازمان، مشــخص 
می شــود این تصویر تا چه حد واقعی اســت. برای 
همین لازم است همیشــه KPIهای رویدادها را در 

نظر بگیریم.

 نقــش رویدادهــای تخصصــی را 
چگونه می بینید؟

متأســفانه یا خوشــبختانه در حوزه منابع انسانی 
رویدادهــای زیــادی بــا محورهــای گوناگــون برگــزار 
می شــود، اما باید به این همایش ها جهت مثبتی 
داده شــود. محتوای بســیاری از همایش هــا تکرار 
مکررات اســت و کمکی به منابع انســانی و بهبود 

آن نمی کند.
اگر بتوانیــم مانند ســایر حوزه ها ماننــد بازاریابی، 
محصــول،  فــروش و فنــاوری، بــه ترندهــای حــوزه 
بپردازیــم و از تجربه هــای واقعــی در حــوزه منابــع 
انســانی صحبت شــود، این رویدادهــا کاربردی تر 
خواهند بــود؛ نه اینکــه فقــط از تجربیاتــی بگوییم 
کــه اجــرای آن در ســازمان ها هــم تجربــه مطلوبــی 

نبوده است.

 واکنش کسب وکارها به اتفاقات 
اکوسیستم چگونه بر برند کارفرمایی و برند 

تجاری آنها تأثیر دارد؟



واکنش درســت، مطلــوب و به موقع به اوضاع لازم اســت 
و نگاه افراد به برند شــرکتی بــر برند کارفرمایــی تأثیرگذار 
است. همان طور که دوست داریم از دیجی کالا خریدهایی 
انجــام دهیــم به همــان انــدازه هــم مطلوب اســت کــه در 
محیطی ماننــد دیجی کالا مشــغول به کار شــویم. خلاف 
ایــن موضوع هم هســت؛ اگــر تجربــه زیســته مطلوبی از 
همکاری با دیجی کالا داشته باشیم، تجربه خریدمان هم 
مثبت تر خواهد بود. به همین دلیل واکنش ها به تحولات 

و وضعیت کلی کشــور حتماً بر برند 
کارفرمایــی و برنــد ســازمانی تأثیــر 

مثبت و منفی دارد.

کار  نیــروی   
اکوسیســتم نوآوری در آینده 
باید چه مهارت هایی داشــته 

باشد؟
هــوش  پیشــرفت  و  فراگیــری 
و  ماشــین  یادگیــری  مصنوعــی، 
فنــاوری باعــث می شــود در آینــده 
نزدیک مانند گذشته به مهارت های 
ســخت و تکنیــکال نیــازی نداشــته 
باشیم، اما تصمیم گیری کلان، تفکر 
اســتراتژیک، مهــارت سیســتمی و 
مانند اینها مهارت هایی هستند که 

به حل مسائل کمک می کنند.
داشتن این مهارت ها برای نیروی کار 
آینده و امروز مفید است. همچنین 

باید بتوانیم با فرهنگ های گوناگون کار کنیم که لازمه آن 
یــاد گرفتــن مهارت هــای ارتباطــی مرتبط اســت. مقالات 
زیــادی هــم دربــاره DIVERSITY منتشــر می شــود کــه 
نشان دهنده اهمیت فراوان موضوع است. البته شاید در 
ایران کمــی دیرتر به این نیاز برســیم، اما اکنــون در جهان 

ترنــد ایــن اســت کــه فرهنــگ کلــی را بــر خرده فرهنگ ها 
غالب کنیم.

 تجربــه دیجــی کالا در اســتفاده از 
پلتفرم های کاریابی چطور بوده است؟

پراســتفاده ترین کانــال جــذب و اســتخدام دیجــی کالا 
ریفرال است، زیرا بر تجربه همکاری داخل سازمان تمرکز 
کرده ایم. وقتی این تجربه همکاری به درستی شکل بگیرد 
افراد دوســت دارنــد آشــناهای خود 
را بــه کار کردن در دیجی کالا تشــویق 
کنند. در کنار آن صفحه فرصت های 
شــغلی دیجــی کالا پربازدیدتریــن 
کانال اســت و در صورت نیاز از سایر 
کانال هــا و پلتفرم هــا نیــز اســتفاده 
خواهیم کرد. اما پلتفرم های کاریابی 
در این مرحلــه نیاز فعلــی دیجی کالا 

نیستند.

 آمــار دقیقــی از مهاجــرت 
دیجی کالا دارید؟

نمی توانم عدد دقیق آن را بگویم. اما 
عدد مهاجــرت در دیجی کالا شــیب 
کاهشــی بــه خــود گرفته کــه دلیلش 
می تواند ناشی از مســائل اقتصادی 
کشــور یا قدم برداشــتن بــرای بهبود 
تجربــه کارکنــان باشــد؛ یعنــی حــال 
خــوب کارکنان در ســازمان توانســته 

مهاجرت را عقب بیندازد.
نکته جالب دیگر این اســت که میزان مهاجرت معکوس 
در دیجــی کالا افزایــش یافتــه و افرادی کــه از کشــور رفته 
بودند حالا بازگشته اند و می خواهند در شرکت های بزرگی 
ماننــد دیجی کالا مشــغول بــه کار شــوند. آمــار مهاجرت 

معکوس نشان می دهد اگر بتوانیم امکانات کاری خوبی 
در داخل کشــور فراهــم کنیــم، می توانیــم با دلایــل دیگر 
میــزان مهاجــرت معکــوس را شــدت ببخشــیم. بیشــتر 
افرادی که بازگشــته اند افراد با تخصــص فنی و محصول 
هستند. این موضوع جذاب است چون هم می توانیم از 
تجربه های بین المللی آنها در دیجی کالا بهره ببریم و هم 

نیروهای متخصص مان را دوباره کنار هم داشته باشیم.

 رونــد آینده حــوزه منابع انســانی و برند 
کارفرمایی چیست؟

باید به دیجیتالی شدن منابع انسانی بیش  از پیش توجه 
کنیم. برای خلق تجربه بهتر به سمت فرایندهای خودکار 
برویم تــا نیاز کارمنــد را در زمان درســت و بهترین شــکل 
فراهــم کند یــا شــاید از ارتبــاط مســتقیم دور شــویم و به 
ســمت پلتفرم هایی برویم که ۵ فانکشــن منابع انســانی 
را پوشــش می دهد. لازم نیســت آنهــا را فرایندهایی جدا 

ببینیم که هر کدام نگاه جزیره ای به خلق تجربه دارند.

 به عنــوان یکــی از ســخنران های اولیــن 
رویــداد برنــد کارفرمایــی، چــه پیشــنهادی بــرای 

دومین رویداد آن دارید؟
منابــع انســانی را فقــط از زبــان نیروهــای منابع انســانی 
می شــنویم. زاویــه نگاهــی کــه کارکنــان و مدیــران عامل و 
بنیان گذاران به منابع انسانی دارند شاید نگاه ۳۶۰ درجه 
به HR ایجاد می کنــد. زاویــه نگاه های متفاوت بر مســیر 
منابع انســانی تأثیرگذار است و باید بررســی کنیم که در 
این زمینه چه حلقــه مفقوده ای وجــود دارد. بایــد منابع 
انسانی در حوزه دیجیتال را بدانیم و اینکه درس آموخته  
واقعــی آن در فضای کســب وکار ایــران و نــگاه روبه جلوی 
آن چیســت. فــروش، بازاریابــی و غیــره همــه بــه ســمت 
دیجیتالی شــدن رفته انــد، امــا حــوزه ای کــه عقــب  مانده 

منابع انسانی است.

زاویه نگاهی که 
کارکنان و مدیران 

عامل و بنیان گذاران 
به منابع انسانی دارند 
شاید نگاه 3۶۰ درجه 
به HR ایجاد می کند. 

زاویه نگاه های متفاوت 
بر مسیر منابع انسانی 
تأثیرگذار است و باید 
بررسی کنیم که در 
این زمینه چه حلقه 
مفقوده ای وجود دارد
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آهسته اندیشیدن
مزیت انسان ها در برابر هوش مصنوعی

چرا هوش مصنوعی هرگز جایگزین مدیران 
نخواهد شد؟

REVIEWبررسی

نقش حیاتی 
چهارچوب بندی دوباره 

هنگام تغییرات بازار

درس هایی از 
شکست نوکیا 

چهارچوب بندی دوباره به ویژه آنگاه که پویایی 
بازار تغییر می کند نقشــی حیاتی دارد. نوکیا 
را در نظــر بگیرید که در کســب وکار تلفن های 
همراه آموخته بود کــه ارائه های جدید و موفق 
منجر به افزایش شتابان فروش و کسب سود 
خوب می شــود؛ در نتیجه شــرکت تصمیم به 
جلوگیری از برخی سرمایه گذاری های پرهزینه 
گرفت و از کارهایی که بازده بلادرنگ نداشــت 

دوری کرد.
ایــن شــرکت در اوایــل دهــه ۲۰۰۰ بســیاری از 
نوآوری هــای پیشــگامانه که بســیار خطرناک 
برشــمرده می شــد و انتظار نمی رفــت در آغاز 
بــا پذیــرش گســترده روبــه رو شــود؛ ازجملــه 
تلفن هــای بــا صفحــه لمســی، دســتگاه های 

تبلت و بازی های موبایلی را کنار زد. 
این رویکرد به ویژه آنگاه آسیب رســان شــد که 
رقابت به سطح اکوسیستم منتقل شد. آن طور 
که یکی از مدیران پیشین نوکیا با ابراز تأسف 
اشاره می کند؛ در حالی که نوکیا همچنان بازار 
را با ســخت افزار جدید پر می کرد »بسته های 
توسعه نرم افزار و اکوسیستم و برنامه های سایر 
تولیدکنندگان در اولویت نبود.« علاوه بر این 
»خدمات مصرف کننده در مقیــاس بزرگ در 
یک یا دو سال ساخته نمی شوند و ما در بیشتر 
مواقــع بردبــاری لازم بــرای آن را نداشــتیم.« 
دوران گوشــی های هوشــمند نیازمنــد دیدگاه 
جدیــد بــرای کارکــرد بلندمدت بــود و پادشــاه 
ســخت افزاری که شــتابان حرکت می کرد، آن 

را نداشت.
توانایی انسان برای اندیشیدن به آهستگی نیز 
کلیدی برای هوش  مصنوعی پیشــرفته است 
که کارآمد نیســت، مگر اینکه افــراد ابتدا یک 
چالش کســب وکاری را به یک مســئله هوش  
 Ajay مصنوعــی تبدیــل کننــد. همان طور کــه
Avi Goldfarb  و  Joshua Gansو Agrawal
بیــان کرده اند، هــوش  مصنوعــی دســته ای از 

الگوریتم های گوناگون پیش بینی است. 
مشــکلات  دوبــاره  چهارچوب بنــدی 
و  انســانی  وقت گیــر  داوری  نیازمنــد 
ارزیابــی دقیــق )ماننــد شناســایی تقلب در 
بیمــه و ســنجش اعتبــار( مشــکلات قابــل 
پیش بینــی هســتند و به شــکلی دقیــق این 
اســت که چگونه چیزهایــی ماننــد لیموناد 
و کلــم کســب وکارهای رشــدیافته ای ماننــد 
بیمــه مصرف کننــدگان و وام دادن بــه 
کسب وکارهای خرد را به لرزه درآورده است.

از آنجا که هوش  مصنوعی به شــکلی روبه رشد از 
افراد در گستره بزرگی از کارهای تخصصی پیشی 
می گیرد، آیــا روزی مدیران انســانی را کنار خواهد 
گذاشــت؟ خوشــبختانه، یــک توانایــی شــناختی 
وجــود دارد کــه انســان در آن هنــوز برتــری بزرگــی 
دارد: چهارچوب بنــدی دوبــاره. این ویژگــی درباره 
حل یک مشــکل )با شــهود یا اســتدلال آگاهانه( 
نیســت، بلکــه دربــاره تعریــف دقیــق از مشــکلی 
اســت که باید حــل شــود. ایــن کار چندان آســان 
نیســت و زمان بــر اســت، امــا گامــی کلیــدی برای 
کشــف نوآوری هــای مهــم و ســازگاری بــا محیطی 
است که پیوســته دگرگون می شــود. چهار راهکار 
به پرورش این توانایی کمک می کند: فراهم کردن 

زمــان بــرای نیندیشــیدن بــه مشــکل، 
روشــن کــردن انگاشــته های پنهــان، 
کاوش بازیگوشانه و کاربرد قیاس های 

شگفت انگیز.

 اندیشــیدن مهم ترین ابزار 
مدیران

اندیشیدن مهم ترین ابزار از بین تمام 
چیزهایی است که مدیران برای رهبری 
کسب وکارشــان بــه  کار می گیرنــد. 

اندیشــیدن شــامل دو روش جداگانــه پــردازش 
اطلاعــات اســت: شــهودی و آگاهانــه، کــه دانیــل 
کانمن )Daniel Kahneman( برنــده جایزه نوبل 
آن را اندیشــیدن تنــد و آهســته نامیــده اســت.
امــروزه رایانه هــا بــه شــکلی روبه رشــد در هــر دو 
بهتــر کار می کننــد. رایانه هــا تــا زمانی کــه قوانین 
و داده هــای موقعیــت مشــخص باشــد بــا قــدرت 
محاســباتی خــام خــود انســان ها را در کارهــای 
استدلالی آگاهانه به ســادگی شکست می دهند. 
مدیــران بــه شــکل معمــول بــرای ایجــاد ســبد 
سرمایه گذاری، تصمیم گیری درباره قیمت گذاری 
و درک مخاطره های زنجیره تأمین به بهینه سازی 
و شبیه ســازی ریاضــی روی می آورنــد. انســان ها 
پیش از این در تشــخیص الگوها که مقدار زیادی 
کار شــهودی اســت دارای برتــری بودنــد. اکنــون 
می توان رایانه ها را آموزش داد تا درک شان از انبوه 
داده را بــا اســتفاده از یادگیری ماشــین گســترش 
دهند. پژوهش های اخیر نشــان داده کــه رایانه ها 
در کارهــای تخصصــی مانند تشــخیص ســرطان 
در اســکن توموگرافــی رایانــه ای و انتخــاب اهداف 

سرمایه گذاری بهتر از انسان ها عمل می کنند.

 انسان و مزیت آهسته اندیشیدن
پرسش این اســت که با روند فعلی کارها، مدیران 
می تواننــد همچنان بــرای ســازمان ها ارزش آفرین 

باشــند؟ خوشــبختانه یــک توانایــی شــناختی 
هســت کــه انســان در آن هنــوز نســبت بــه رایانه 
برتــری دارد: آهســته اندیشیدن.اندیشــیدن بــا 
آهســتگی در رونــد چارچوب بنــدی دوبــاره بــه کار 
می آید؛ فرآیندی که در آن دوباره عوامل، هدف ها 
و فرضیاتــی را بررســی می کنیــم کــه بــر پایــه آنهــا 
تصمیم می گیریم. چارچوب بندی دوباره نه درباره 
حل مشکل )با شهود یا اســتدلال آگاهانه(، بلکه 
درباره تعریف دقیق از مشکلی است که باید حل 
شود. چارچوب بندی دوباره آسان نیست. روشی 
که مدیران تصمیمات شــان را در چارچوب آن قرار 
می دهند، می تواند به شــکلی ژرف در ســنت های 
صنعت، تاریخچه سازمانی و آموخته ها و تجربه 
مدیران تثبیت شود. چهارچوب بندی 
دوباره می تواند بســیار وقت گیر باشد؛ 
از ایــن رو مــا آن را اندیشــیدن آهســته 

می نامیم.
نوآوری هــای پیشــگامانه در الگوهــای 
کســب وکار در بیشــتر اوقات آنــگاه به 
دست می آید که شرکت ها دیدگاه های 
ایســتا درباره چگونگی ایجــاد و جذب 
ارزش را کنــار بگذارنــد و از ایــن رو 
چهارچوب بنــدی دوبــاره بســیار مهــم 

است. 
نگاهــی بــه آمــازون بیندازیــد. در ســال ۱۹۹۹ یک 
خبرنگار CNBC جــف بزوس را به چالش کشــید 
زیرا این شــرکت با در اختیار داشــتن مراکز توزیع 
بــزرگ و گران قیمــت و کارمنــدان بســیار، دیگر آن 
شــرکت اینترنتــی نــاب مطلــوب ســرمایه گذاران 
اینترنتــی نبــود. بــزوس در این بــاره پاســخ داد: 
Internet, shminternet«« و دیــدگاه کافــی 
بودن یک الگوی کســب وکار ارزان بــرای رقابت در 

این میدان را رد کرد. 
او بــه  جــای پذیــرش دوگانگــی »اینترنــت نــاب« 
در مقابــل »خرده فروشــی ســنتی« گفت وگــو 
را در قالــب وســواس در ارائــه تجربــه عالــی بــرای 
مشــتری چهارچوب بنــدی دوبــاره کــرد و تمرکــز 
همــه گزینه هــای راهبردی آمــازون بر ایــن هدف را 

تشریح کرد.

در دنیایــی کــه مدیــران می تواننــد از رایانه ها برای 
قدرتمنــد ســاختن خود در اندیشــیدن شــتابان و 
آهســته اســتفاده کنند، توانایی چهارچوب بندی 
دوبــاره گنــدم را از کاه جــدا می ســازد و ایــن چهــار 

راهبرد به پرورش آن کمک می کند:

 زمانــی بــرای فکر نکــردن به مشــکل 
بگذارید

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com



نهفتگــی  دوره  یــک  می دهــد  نشــان  پژوهش هــا 
)Incubation( بــه تولیــد راهکارهــای خلاقانه تــر کمــک 
می کنــد. آنــگاه کــه بــرای دوره ای یــک مشــکل را کنــار 
می گذاریــد از چارچــوب کنونــی آن دور می شــوید و فضا 
را بــرای بازســازی و بینش هــای خودجوش بــاز می کنید؛ 

بنابراین پس از اینکه فرایند حل یک 
مشکل را شروع کردید، برای دوره ای 
بــه کاری دیگــر بپردازیــد و بگذارید 

آرام آرام پخته شود.

 پیش داده هــای پنهــان را 
آشکارا بیان کنید

دربــاره  مواقــع  بیشــتر  در  مــا 
و  محدودکننــده  پیش داده هــای 
خودتحمیلی که با آن در موقعیت ها 
برخــورد می کنیــم، آگاهــی نداریــم. 
فرایندهای گروهی که برای تحریک 
تعارض شــناختی طراحی شــده اند 
به آشکارسازی آنها کمک می کنند. 
می توانیــد یــک گــروه را وادار کنیــد 
تا راهــکار گروهی دیگــر را به چالش 
بکشــد یــا دو گــروه را درگیــر ارائــه 

راهکارهای متضاد برای یک مشکل کنید. 
ســاختن یک مدل ریاضی نیز می تواند ســودمند باشــد 
زیــرا شــما را ناگزیــر می کنــد پیش داده هــا دربــاره اینکــه 
چــه چیــزی مشــکل آفرین اســت و چگونگــی کارکــرد 
روش های پیشــنهادی را روشــن کنید. مدل سازی اغلب 

پویایی هــای پیش بینی نشــده را آشــکار می  کنــد و منجر 
به دگرگونی شــیوه اندیشــیدن درباره چگونگــی بهترین 
 Flour( مدیریت کارها می شود. هنگامی که شرکت فلور
Corporation( مدل ســازی شبیه ســازی برای کمک به 
پیش بینی تغییــرات در هزینه ها و زمان بنــدی پروژه های 
پیچیــده را معرفــی کــرد، مدیــران 
دریافتند که می توان این تغییرات را 
به  جای روش گذشته نگرانه به  شکل 
پیشگیرانه مدیریت کرد؛ آن طور که 

شیوه کار آن زمان بود.

 در اکتشــاف بازیگــوش 
شرکت کنید

تزریــق عنصــری از خیال پــردازی در 
تصمیم گیــری می توانــد بــه مدیران 
کمک کند تا از نظر ذهنی خودشان 
را از پیش داده هــا و »دســتورکارهای 
صنعــت«، آنچــه همــه می داننــد 
آن صنعــت بــدان آگاه اســت، دور 
کننــد و خلاقیــت را آزاد ســازند. رها 
شــدن از محدودیت هــا را می توان با 
درخواســت از گروه هــای کاری بــرای 
ســاخت لگو از طرح هایشــان به منظور انتقال به دیگران 

انجام داد.

 ارتقای قیاس
مقایسه ها ابزاری قدرتمند برای چهارچوب بندی دوباره 

کارهای آشــنا هســتند. طرح هــا و شــیوه های کنونی یک 
صنعــت را می تــوان بــرای تغییــر شــکل دادن دیگــری به  
کار بــرد. بــری گــوردی جونیــور )Berry Gordy Jr.( بــا 
الگوبرداری از خط مونتاژ شــرکت فورد کــه پیش تر در آن 
کار می کرد، Motown Records را به یک کارخانه موفق 

تبدیل کرد. 
گاهی قــرار گرفتــن در معرض امــور کاملاً متفــاوت مانند 
ورزش های رزمی، اپرا، یا داستان های تصویری ابرقهرمانی 
می توانــد راهی برجســته بــرای به دســت آوردن بینشــی 
تازه باشــد که افراد دیگر آن را ندارند. برای نمونه طراحی 
مینیمالیستی اپل برخاسته از کلاس های خوشنویسی، 
 )Bauhaus( درس های ذن بودیســم و معماری باهــاوس
بود که اســتیو جابــز در معــرض آن قرار گرفته بــود. حتی 
قیاس ناقص نیز ممکن است خطوط کلی یک چهارچوب 
جدید از یک مشــکل آزاردهنده را نشــان دهد.در حالی 
که مدیران می توانند این شــیوه ها را به ابزارهای کاربردی 
خود بیفزایند تا قابلیت های چهارچوب بندی دوباره شان 
افزایش یابد، باید از پشتیبانی سازمان چهارچوب بندی 

دوباره مطمئن شوند.
نخســتین گام ایجاد مجراها و پرورش فرهنگی است که 
در آن چالش  آفرینان و خیال پــردازان بتوانند نگرانی ها و 
طرح هایشان را بیان کنند و کارمندان زمانی برای اکتشاف 

و رشد داشته باشند.
اگرچــه چنیــن تلاش هایــی ممکــن اســت ســودمندی 
بی درنــگ و قابــل لمــس نداشــته باشــد، امــا شــاید برای 
نوســازی و شــکوفایی بلندمــدت ســازمان و ذینفعان آن 

ضروری باشد.

پرسش این است که 
آیا با روند فعلی کارها، 

مدیران می توانند 
همچنان برای 

سازمان ها ارزش آفرین 
باشند؟ خوشبختانه 
یک توانایی شناختی 
هست که انسان در آن 
هنوز نسبت به رایانه 
برتری دارد: آهسته 

اندیشیدن
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